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uvodnik
iako zima jutarnjim temperaturama još pokazuje svoju 
snagu, idemo ususret proljeću. prve zrake sunca potiču 
lučenje dopamina i serotonina, pozivaju na akciju, podižu 
raspoloženje, bude optimizam. kako se sreća, kaže pjesma 
toma Waitsa, krije u malim stvarima i činjenici da „ne 
možeš  zaustaviti proljeće”, možemo samo potvrditi da 
su ljudski um i tijelo savršeno sinkronizirani s buđenjem 
prirode. 

najavama novog zapošljavanja, uvođenjem novih 
tehnologija, donošenjem strategije i zajedništvom svih 
dionika počinje mandat članova nove uprave podravke, 
ali ne i novih podravkaša - marina pucara, ljiljane 
Šapine, ive brajević/davora doke te hrvoja kolarića. 
novom predsjedniku uprave, marinu pucaru i njegovu 
timu čestitamo na imenovanju na zahtjevne dužnosti 
koje ih očekuju. Želimo im uspješan rad na osiguranju 
stabilne i sigurne budućnosti Grupe podravka te osobno 
zadovoljstvo u obavljanju svakodnevnih poslova koji ih 
očekuju. 

a da razloga za sreću itekako imamo, pokazuju i ostvareni 
poslovni rezultati podravka Grupe 2016. u protekloj 
poslovnoj godini ostvarili smo rast neto dobiti od 54,7 
posto, rastao je prihod od prodaje, novčani tok iz 
poslovnih aktivnosti bio je 476,7 milijuna kuna i predstavlja 
povećanje od 202,5 milijuna kuna, dvije nove belupove 
tvornice su pred otvaranjem .... 

zaronite u stranice pred vama, dragi naši čitatelji  i 
prepoznajte da je jedan od rituala iskazivanja ljubavi 
prema sebi, ljubav prema vlastitu zdravlju. ne uzimajte ga 
zdravo za gotovo. iznenadite se brigom o sebi. jer od sebe 
nikad nećete uspjeti pobjeći.  :)

do sljedećeg susreta za mjesec dana, zdravo nam budite!

vaša, 
snježana Foschio-bartol,

Glavna i odgovorna urednica

poštovane čitateljice i čitatelji,

poslovna KroniKa

LjiLjana Šapina i Hrvoje Kolarić 
imenovani su  članovima uprave 
podravke d.d. s mandatom do 
31. Listopada 2018.

marin pucar novi je predsjednik uprave podravke

na sjednici nadzornog odbora podravke 
d.d. održanoj 23. veljače donesena je od-
luka o imenovanju predsjednika i članova 
uprave podravke d.d., kojom se imenuju 
marin pucar – za predsjednika uprave po-
dravke, ljiljana Šapina i iva brajević za čla-
nice uprave i hrvoje kolarić za člana upra-
ve podravke d.d. 
mandat imenovanog predsjednika i čla-

reZUlTaTI PoSlovaNja 
GrUPe PoDravKa U 2016.

Glavno obilježje nerevidiranih rezultata po-
slovanja Grupe podravka za 2016. godinu, 
koje je na svojoj sjednici utvrdila uprava 
podravke d.d., jest ostvarenje prihoda od 
prodaje 4.185,5 milijuna kuna što je rast od 
15,4 posto u odnosu na godinu ranije.
na rast prihoda od prodaje pozitivno je 
utjecala puna godina konsolidacije Grupe 
Žito, a rast je ostvaren usprkos negativnom 
utjecaju tečajnih razlika u ukupnom iznosu 
od 54,4 milijuna kuna. 
konsolidacija Grupe Žito započeta krajem 
2015., kao i nastavak ulaganja u nova trži-
šta, obilježili su kretanje ostvarene ebitda 
u 2016., koja je rasla 0,2 posto.
ostvarena je neto dobit od 182,4 mili-
juna kuna što predstavlja rast od 54,7 
posto kada izuzmemo jednokratni kon-
solidacijski efekt Žita d.d. i odgođe-
nog poreznog prihoda belupa u 2015. 
ostvaren je novčani tok iz poslovnih aktiv-
nosti od 476,7 milijuna kuna odnosno rast 
za dodatnih 202,5 milijuna kuna što je uz 
povoljne uvjeti kreditiranja omogućilo na-
stavak investiranja u nove tvornice belupa 
te razvoj novih segmenata poslovanja i tr-
žišta.
ukupno, kapitalna ulaganja u daljnji razvoj 
poslovanja su u 2016. iznosila značajnih 
594,2 milijuna kuna, što je rast od 2,2 puta 
u odnosu na 2015.
strateško poslovno područje prehrana usli-
jed pozitivnog utjecaja pune godine konso-
lidacije Grupe Žito ostvarilo je 19,4% više 
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marin pucar novi je predsjednik uprave podravke
članici uprave ivi Brajević 
mandat istječe 30. travnja 2017., 
a članom uprave od 1. sviBnja 
2017. imenuje se davor doko
nova počinje teći s danom 24. veljače 2017. 
godine i traje do 31. listopada 2018. godine, 
osim imenovanoj članici uprave ivi braje-
vić – kojoj mandat traje do 30. travnja 2017. 
godine. 
s danom 1. svibnja 2017. godine za člana 
uprave podravke d.d. imenuje se davor 
doko – sadašnji član uprave allianz zb 
društva za upravljanje obveznim mirovin-
skim fondom.

Glavna skupština podravke 
Za članove nadZornog odBora iZaBrani su prof. dr. sc. 
marKo KolaKović, mr. sc. slavKo tešija, luKa Burilović te 
damir grBavac 
na Glavnoj skupštini društva održanoj 21. 
veljače u koprivnici, na kojoj je bilo na-
zočno 5.535.691 glasova, što čini 79,68 % 
temeljnog kapitala donesena je odluka te-
meljem koje su opozvani članovi nadzor-
nog odbora, mato Crkvenac iz karlovca i 
ivo družić iz zagreba.
za članove nadzornog odbora izabrani su 
prof. dr. sc. marko kolaković iz samobo-

ra,  mr. sc. slavko tešija iz zagreba, luka 
burilović iz vinkovaca i damir Grbavac iz 
samobora. 
mandat izabranih članova nadzornog od-
bora podravke d.d. počinje teći 21. veljače 
2017. godine i traje do 7. rujna 2018. godi-
ne. za predsjednika nadzornog odbora po-
dravke d.d. imenovan je dubravko Štimac, 
a zamjenik predsjednika je luka burilović.

rast prihoda od prodaje

ka, glavni pokretač rasta u promatranom 
razdoblju je regija rusija, znd i baltik koja 
je ostvarila 35,8 posto više prihode. u prote-
kloj godini rast prihoda od prodaje ostvarila 
je i regija nova tržišta (5,4 posto).
“protekle godine po prvi puta grupa po-
dravka ostvarila je prihod od prodaje veći 
od 4 milijarde kuna kojem je značajan do-
prinos dala uspješna prva godina integracije 
Žita d.d.. uz brojne druge aktivnosti godinu 
ćemo pamtiti i po isplati dividende prvi puta 
nakon deset godina u iznosu od 7,00 kuna 
po dionici. iskazano je veliko povjerenje in-
vestitora koje se ogleda u refinanciranju uz 

prihode usprkos značajnim negativnim 
utjecajem tečajnih razlika te negativnim 
trendovima u kretanju ključnih potkatego-
rija u regiji adria.
prihodi od prodaje drugog strateškog po-
slovnog područja Farmaceutika iznosili su 
815,2 milijuna kuna što je rast od 1,3 posto 
u odnosu na isto razdoblje godinu ranije. 
bez utjecaja tečajnih razlika, segment Far-
maceutike ostvario bi rast prihoda od 3,4%. 
vlastiti brandovi ostvarili su rast prihoda od 
5,5%, ponajviše uslijed širenja poslovne su-
radnje na tržištu rusije.
kada je pak riječ o tržištima Grupe podrav-

najnižu cijenu duga u regiji. bila je to godina 
velikih iskoraka podravke u nove segmen-
te poslovanja kao što je Food solution uz 
inovacije u segmentima prehrane i Farma-
ceutike. lansirali smo brojne inovacije po-
znatih brandova u hrani te nove lijekove u 
kategorijama receptnih i bezreceptnih lije-
kova belupa. započeli smo kreiranje nove 
poslovne divizije nutraceutika koja koristi 
sinergijski efekt iz dvaju baznih segmenata 
hrane i lijekova. 
tijekom 2016. godine nastavljena je daljnja 
internacionalizacija poslovanja uz ubrzanje 
započetih aktivnosti vezanih uz iskorak po-
dravke na tržišta bliskog istoka, afrike i kine.  
belupo je pred dovršetkom investicijskog 
ciklusa od 500 milijuna kuna, a kada sre-
dinom ove godine započne proizvodnja u 
dvije nove tvornice, koji će stvoriti 100 no-
vih radnih mjesta, značajno će utjecati na 
rast bruto nacionalnog proizvoda, poveća-
nje izvoza te poboljšati opću percepciju do-
maće industrije. uprava podravke izradila 
je novi petogodišnji plan s jasnom ambi-
cijom udvostručenja prihoda podravke do 
2021. godine.” – istaknuo je zvonimir mr-
šić, predsjednik uprave podravke prilikom 
objave nerevidiranih rezultata poslovanja 
za 2016. godinu.
u 2016. cijena dionica podravke s rastom od 
13,0 posto pratila je rast domaćih dioničkih 
indeksa Crobex i Crobex10 koji su pojedi-
načno rasli 18,1 posto i 17,1 posto.

l	 rast neto dobiti 54,7 posto, bez utjecaja jednokratnog konsolidacijskog 
efekta Žita d.d. i odgođenog poreznog prihoda Belupa u 2015.

l	 novčani tok iz poslovnih aktivnosti bio je 476,7 milijuna kuna  i predstavlja 
povećanje od 202,5 milijuna kuna

l	 Kapitalna ulaganja u nove tvornice i modernizaciju proizvodnje iznosila 
su značajnih 594,2 milijuna kuna, što je rast od 2.2 puta u odnosu na 
prethodnu godinu

l	 prihodi od prodaje Belupa iznosili su 815,2 milijuna kuna, što je rast od 
1,3 posto u odnosu na isto razdoblje godinu ranije. 

l	 Bez utjecaja tečajnih razlika, segment farmaceutike ostvario bi rast prihoda 
od 3,4%. vlastiti brandovi ostvarili su rast prihoda od 5,5%, ponajviše 
uslijed širenja poslovne suradnje na tržištu rusije.
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Mr. SC. MarIN PUCar Za Drava INFo 

podravka će ponovno biti generator novog zapošljavanja

poslovna KroniKa

jedan od prioriteta nove uprave jest i uvođenje noviH teHnologija, Koje jaKo dugo nisu uvođene 
u podravKine tvornice. poKušat ćemo to promijeniti

pred otvaranjem smo dviju 
noviH BelupoviH tvornica. 
veliK je to događaj ne samo 
Za podravKu već i Za cijelo 
HrvatsKo gospodarstvo
možemo ostvariti organskim rastom, ali i 
akvizicijama kojima podravka treba stre-
miti. nadam se da će biti ciljane i da će dati 
sinergiju na ukupno poslovanje podravke”, 
kazao je za drava info novi predsjednik 
uprave podravke te dometnuo, “podravka 
treba napraviti iskorak u strateškim kate-
gorijama. podravka je najsnažnija sa svojim 
brendom vegeta. mislim da akviziciju treba 
naći u kategoriji kulinarstva. isto tako, mi-
slim da je pharma kao divizija zrela da se 
vidi postoji li prostor za akviziciju. i belupo 
bi tako trebao napraviti iskorak u narednih 
pet godina”.
podravka će biti motor-pokretač ne samo 
ove regije već i cjelokupne hrvatske poljo-
privrede. tako će, kažu, konačno u vegeti 
biti hrvatskih sirovina. možemo li to očeki-

znanjem, iskustvom i ljubavlju prema podravki do posla članice uprave
podravKa će sigurno Biti poKretač noviH proiZvodnji i jačanja našiH Brendova. mi moramo jačati naše Brendove na svim trŽištima, a Za 
to nam treBa potpora i loKalne Zajednice i našiH doBavljača, ne samo iZ podravine već i iZ cijele HrvatsKe, poručila je nova članica 
podravkine uprave
iza ljiljane Šapine su 33 godine staža i oda-
nosti jedinoj joj kompaniji, u kojoj se za-
poslila već nakon srednje škole. potom se 
poput mnogih podravkaša, školovala uz rad 
te stekla zvanje magistrice ekonomije iz po-
dručja vanjske trgovine.
u međuvremenu je u kompaniji radila na 
brojnim pozicijama. počela je u financija-
ma, u deviznoj službi. vodila je i podravkinu 
maloprodaju s trgovinama u nekoliko hrvat-

Mr.SC. ljIljaNa ŠaPINa Za Drava INFo

marin pucar novi je predsjednik uprave, ali 
ne i novi podravkaš. najveći dio svoje po-
slovne karijere, 12 godina, proveo je upra-
vo u koprivničkoj kompaniji koju poznaje 
i vertikalno i horizontalno. vjeruje da se 
brendovi, proizvodi, tržišta, ljudi i procesi 

u pLanu je i otvaranje novih 
radnih mjesta kako bi podrav-
Ka ponovno Bila generator 
novog Zapošljavanja, ne samo 
Koprivnice već i cijelog Kraja

nisu toliko silno promijenili da se ne bi mo-
gao u kratko vrijeme adaptirati i nastaviti s 
radom. osim velike odgovornosti, povratak 
u najveću hrvatsku prehrambenu kompani-
ju doživljava i vrlo emotivno:
“ovo je za mene veliki trenutak. nakon pet 
godina vraćam se u podravku, vraćam se 
u koprivnicu i podravinu. tu sam upoznao 
jako puno dragih ljudi i izuzetno se veselim 
da ću s njima ponovo surađivati, graditi jed-
nu novu, veću, uspješniju podravku. mislim 
da svi zajedno možemo učiniti dodatni isko-
rak s podravkom”, kazao je novi predsjed-
nik uprave podravke marin pucar.

novi je predsjednik uprave najavio i 
donošenje strategije za naredno 

razdoblje. definirat će, kaže, ci-
ljeve koje će predstaviti nad-

zornom odboru i to će biti 
zadatak cijele kompani-

je: uprave, menadž me-
nta, svih zaposlenika. 
“nadzorni odbor je 

upravi postavio i 
ambiciozne ciljeve 
– rast prihoda što 
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podravka će ponovno biti generator novog zapošljavanja

osim vrijedne investicije puno 
je vaŽnije Belupu osigurati 
i trŽište. Bude li taKo, nema 
BojaZni Za Budućnost Belupa

vati od vaše uprave, upitala je predsjedni-
ka uprave novinarka radio drave, sandre 
levak-miklošić 
“ne samo u vegeti. mislim da podravka 
ima puno veći potencijal u svim svojim pro-
izvodima da se udio domaće sirovine svake 

godine povećava. svakako da će biti prio-
ritet da udio domaće komponente u final-
nim proizvodima podravke povećamo. no, 
moram naglasiti: na tržišnim osnovama i na 
način da podravka osigura tržište za siro-
vine i surađuje s domaćim kooperantima. 
zadatak je svih nas u hrvatskoj, zajedno s 
vladom i resornim ministarstvima, da tržiš-
nu cijenu prilagodimo cijeni koštanja doma-
će proizvodnje i da podravka na taj način 
bude lokomotiva i pokretač hrvatske poljo-
privrede.”
pred otvaranjem smo dviju novih belupo-
vih tvornica. velik je to događaj ne samo za 
podravku već i za cijelo hrvatsko gospo-
darstvo.
“svakako vrijedne investicije. no, puno 

znanjem, iskustvom i ljubavlju prema podravki do posla članice uprave
podravKa će sigurno Biti poKretač noviH proiZvodnji i jačanja našiH Brendova. mi moramo jačati naše Brendove na svim trŽištima, a Za 
to nam treBa potpora i loKalne Zajednice i našiH doBavljača, ne samo iZ podravine već i iZ cijele HrvatsKe, poručila je nova članica 
podravkine uprave

skih gradova. slijedio je angažman na smr-
znutom programu i gastro segmentu, gdje 
je radila na poslovima prodaje. posljednjih 
deset godina radi na poslovima izvoza u ci-
jeli svijet. 
kako se postaje članicom uprave, upitala 
ju je novinarka radio drave, sandra levak 
miklošić. „znanjem, iskustvom i ljubavlju 
prema podravki“odgovorila je nova članica 
uprave, uz svojstven joj osmijeh. kod nas je 

u kompaniji žena uvijek bila tretirana jedna-
ko. u pitanju je samo znanje, sposobnost, 
želja, ljubav prema poslu. Žena inače ima 
manje u upravljačkim strukturama, ali mi-
slim da to u podravki uopće nije presudno.
u podravki je svijesti o ljubavi prema ko-
privnici uvijek bilo, a sada ona ponovno 
jača. svijest koliko je bitno da podravka 
bude kompanija ovog grada, kraja i ovih lju-
di, poglavito onih koji snabdijevaju kompa-

niju repromaterijalom. podravka je izuzet-
no internacionalizirana, izuzetno moderna 
i vrijedna kompanija. podravka će sigurno 
biti pokretač novih proizvodnji i jačanja na-
ših brendova. mi moramo jačati naše bren-
dove na svim tržištima, a za to nam treba 
potpora i lokalne zajednice i naših dobav-
ljača, ne samo iz podravine već i iz cijele 
hrvatske, poručila je nova članica uprave 
ljiljana Šapina.

je važnije osigurati im i tržište. bude 
li tako, nema bojazni za budućnost 
belupa”, izjavio je marin pucar.
kad govorimo o društvenoj odgo-
vornosti kompanije lokalnoj sredini, 
što možemo očekivati od vas? hoće-
te li imati više razumijevanja za potrebe 
sportskih klubova, udruga, građana?
— jednom podravkaš, uvijek podravkaš. 
isto tako mogu reći da ovaj kraj i ovaj grad 
doživljavam kao svoje. bit ćemo 
vrlo društveno odgovor-
ni, naravno u okviru 
mogućnosti koje 
podravka ima.



  8 9  

poslovna KroniKa

u 2012. godini Belupo je lansirao 
u programu etičKiH lijeKova 6 noviH 
preparata i 6 noviH paKiranja već 
postojećiH preparata

uz širenje na nova tržišta upravo je inova-
tivnost ključ uspjeha u odnosu na konku-
renciju. u 2012. godini belupo je lansirao u 
programu etičkih lijekova 6 novih preparata 
i 6 novih pakiranja već postojećih prepara-
ta. posebno valja naglasiti da je s tri nova 
proizvoda ušao u segment skupine l – pri-
pravci za liječenje zloćudnih bolesti i imu-
nomodulatori dok smo u portfelj uvrstili i 3 
nova preparata iz podskupine a10 – oralni 
lijekovi za snižavanje glukoze u krvi. uz na-
vedene nove lijekove u portfelj je uvršten i 
preparat iz podskupine r03 – pripravci za 
liječenje opstruktivnih bolesti pluća. na taj 
način belupo je dodatno osnažio svoju pozi-
ciju na hrvatskom tržištu receptnih lijekova.

tijekom 2013. godine na HrvatsKo 
farmaceutsKo trŽište lansirano je 10 
marKi proiZvoda lijeKova u 16 farmace-
utsKiH oBliKa iZ 6 atK sKupina 
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Prvi put u povijesti 
2014. ostvaren veći 
prihod s izvoznih tržišta

prvi put u povijesti belupa 2014. godi-
ne ostvaren je veći prihod od prodaje 
s izvoznih tržišta od onoga s domaćeg 
tržišta. iste je godine kompanija “pre-
trpjela” udar na cijene na rh tržištu od 
čak 57,2 milijuna kuna.
preko svojih organizacijskih jedinica, 
Grupa je na inozemnim tržištima pri-
sutna u slovačkoj, sloveniji, makedoniji, 
bosni i hercegovini, rusiji, Češkoj, srbi-
ji, kosovu, poljskoj, ukrajini i kazahsta-
nu. suradnjom s distributerima koji nisu 
dio Grupe, ostvarena je prodaja u alba-
niji, libiji i turskoj.
orijentacija na osvajanje novih tržišta 
i dalje ostaje prioritet belupova dosa-
dašnjeg rasta. u idućem razdoblju stra-
teški ciljevi su dublja penetracija na tr-
žišta Cee-a i see-a posebno Cis zemlje, 
snažnije fokusiranje na nekoliko novih 
skupina i daljnju diversifikaciju sadaš-
njeg portfolia. u globalnoj strukturi 
proizvodnog portfelja planira se zaokret 
u razvoju novih proizvoda te snažnijoj 
participaciji otC proizvoda u ukupnoj 
prodaji regionalnog, ali i globalnog tr-
žišta.

funkcije dišnog sustava. namijenjen je 
odraslima i djeci iznad šest godina. 
bezreceptni program lijekova belupa obo-
gaćen je još jednim novim oblikom neofe-
na za djecu – neofen čepićima od 60 i 125 
mg. to je velika novost u hrvatskoj farma-
koterapiji i jedini oblik ibuprofena u obli-
ku čepića koji je izašao na tržište. neofen 
čepići indicirani su za snižavanje povišene 
tjelesne temperature, ublažavanje bolova 
i povišene tjelesne temperature kod gripe i 
prehlade te ublažavanje blagih do umjere-
no jakih bolova poput boli pri nicanju zubi, 
zubobolje, glavobolje, uganuća, istegnuća, 
kao i ublažavanje grlobolje i uhobolje. lijek 

tijekom 2013. godine belupo je na hrvatsko 
farmaceutsko tržište lansirao 10 marki proi-
zvoda lijekova, koji se proizvode u 16 farma-
ceutskih oblika iz 6 atk skupina. riječ je o 
lijekovima za liječenje bolesti respiratornog 
sustava, za liječenje zloćudnih bolesti i imu-
no-modulatora, lijekova za liječenje bolesti 
probavnog sustava i mijene tvari, potom li-
jekova za liječenje živčanog sustava, lijeko-
va za liječenje krvi i krvotvornih organa te 
lijekova za liječenje srca i krvnih žila. 

u 2013. na devet, od uKupno 16 Belu
poviH inoZemniH trŽišta, lansirano je 15 
noviH preparata (rx i otc) proiZvedena 
u 42 farmaceutsKa oBliKa

na devet, od ukupno 16 belupovih inoze-
mnih tržišta u 2013. je lansirano 15 novih 
preparata (rx i otC), koji se proizvode u 42 
farmaceutska oblika.
belupo je svoj portfelj bezreceptnih pro iz-
voda, u statusu dodataka prehrani, obogatio 
još jednim proizvodom iz branda hederan®: 
hederan® tablete, 20 filmom ob loženih 
tableta u pakiranju. proizvod je baziran na 
ekstraktu lista običnog bršljana te pomaže 
pri ublažavanju kašlja i održavanju normalne 

orijentacija na osvajanje noviH trŽišta i dalje ostaje prioritet Belupova dosadašnjeg rasta. u 
idućem raZdoBlju stratešKi ciljevi su duBlja penetracija na trŽišta ceea i seea poseBno cis zemLje



  8 9  

Belupo u BroJKama

kako smo rasli u posljednjih pet godina

je indiciran u liječenju djece u dobi od 2 do 
6 godina. 

i  2014. godine  nastavLjeno je 
proširenje Belupova portfelja, 
proiZvodima iZ vlastitog raZvoja i 
kupLjenim dosjeima

proširenje belupova portfelja nastavljeno je 
i 2014. godine, kako proizvodima iz vlasti-
tog razvoja tako i preko kupljenih dosjea. 
11 proizvoda su lijekovi, a po 1 proizvod je iz 
grupa dodataka hrani i medicinske kozme-
tike. lijekovi pripadaju skupinama s djelo-
vanjem na probavni, živčani, kardiovasku-
larni i urogenitalni sustav te antibiotik. 

2015. godine portfelj je povećan Za 
15 noviH oBliKa na trŽištu HrvatsKe i 
2 oBliKa na inotrŽištima, a uvedeno je 
sedam potpuno novih brandova

belupov portfelj se tijekom 2015. godine po-
većao za 15 novih oblika na tržištu hrvatske 
i 2 oblika na ino tržištima. uvedeno je se-
dam potpuno novih brandova. u segmentu 
lijekova na recept to su: docetaksel u po-
dručju onkologije, amofin u liječenju gljivič-
nih oboljenja noktiju, takrolimus u području 
imunosupresije te levetiracetam kao anti-

epileptik. segment bezreceptnih lijekova 
obogaćen je brandovima rinil u području 
ublažavanja simptoma prehlade smanjiva-
njem tegoba uzrokovanih otečenom sluzni-
com nosa, Gastrobel za prevenciju i ublaža-
vanje simptoma žgaravice te belcura sprej 
za čišćenje i zaštitu kože.  osim potpuno no-
vih brandova, i neki postojeći prošireni su 
novim dozama (eminens sr, alopurinol...) 
ili oblicima (efilipt pedijatrijskom kremom 
za inhalaciju...).

u 2016. – 3 nova branda u segmentu 
lijekova na recept
portfelj belupa se tijekom 2016. godine po-
većao za 5 novih proizvoda na tržištu hrvat-
ske i 4 nova proizvoda na ino tržištima. od 
toga su na hrvatsko tržište uvedena 3 pot-
puno nova branda u segmentu lijekova na 
recept, a to su: lacidipin belupo iz skupine 
blokatora kalcijevih kanala – derivata dihi-
dropiridina, beloxim kao novi antibiotik, te 
nutrixa, proizvod kojim belupo ulazi u novo 
područje – enteralnu prehranu.

tijeKom 2016. godine portfelj Belupa 
povećao se Za 5 noviH proiZvoda na 
trŽištu HrvatsKe i 4 nova proiZvoda na 
inotrŽištima
osim potpuno novih brandova i neki posto-

jeći prošireni su novim dozama (lupocet Flu 
Forte, beloderm, belogent, bonna...) ili obli-
cima (rojazolderm krema, Fersan junior..). 
na tržište rusije belupo je izašao s novim 
proizvodima amofin, koji se koristi u liječe-
nju gljivičnih oboljenja noktiju i monlast u 
dva oblika, kao filmom obložene tablete i ta-
blete za žvakanje. na češko je tržište belupo 
plasirao svoje poznate bezreceptne lijekove 
belmiran dan, belmiran san i urosal lady.

proizvodi iz belupova razvoja na  
farmaceutskom tržištu eu-a
outlicensing – belupovi proizvodi iz vlastita 
razvoja, adapalen 1mg/g Creme i adapalen 
1 mg/g Gel registrirani su u njemačkoj i au-
striji, putem ugovornog partnera dr pfle-
ger, pod nazivom dipalen.
za lijek oxazepam 15 mg tablete iz vlasti-
ta razvoja uspješno je provedena studija 
bioekvivalencije u eu-u, zbog čega je i taj 
proizvod iz vlastita razvoja postao registra-
bilan na zahtjevnim eu tržištima te je tije-
kom 2015. vođen registracijski postupak u 
danskoj.

belupove tvornice budućnosti dobile 
uporabnu dozvolu
belupo je krajem 2016. godine, sukladno 
dogovorenom terminskom planu, uspio 
provesti tehnički pregled i dobiti uporab-
nu dozvolu za dvije nove tvornice krutih, 
polukrutih te tekućih oblika lijekova. Grad 
koprivnica izdao je 23. prosinca 2016. go-
dine uporabnu dozvolu koja je 29. prosinca 
postala izvršna i pravomoćna.
iz belupovih tvornica budućnosti, planirano 
je, sredinom 2017., nakon dobivanja proi-
zvodne dozvole, prva pakiranja lijekova kre-
nuti na hrvatsko, ali i 16 europskih tržišta. 
Gradnja dviju tvornica belupa, u koju je ulo-
ženo više od 500 milijuna kuna, trenutno je 
najveća greenfield investicija u hrvatskoj. 
nove belupove tvornice budućnosti, kako 
ih u kompaniji nazivaju, bit će opremljene 
najnovijom tehnologijom, koja će donijeti 
veću konkurentnost u farmaceutskoj pro-
izvodnji, a postojeće će proizvodne kapa-
citete povećati 1,5 puta. zaposlit će se sto-
tinjak zaposlenika visoke i srednje stručne 
spreme i to iz područja farmacije, kemije te 
tehničkih struka. 
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ZDravSTveNa PolITIKa

U ProTeKlIH 5 GoDINa TeMeljNI KaPITal belUPa PoveĆaN Za 
čaK 425 MIlIjUNa KUNa

podravka je po pitanju upravljanja ljudskim 
potencijalima po treći put nagrađena Cer-
tifikatom poslodavac partner. u 2016. go-
dini podravka je postigla 91 posto ukupnih 
bodova, a takav rezultat postignut je zbog 
izvrsno postavljenih procesa u svim procje-
njivanim područjima – strategija, regrutira-
nje i selekcija, rad, motivacija i nagrađiva-
nje, usavršavanje i razvoj te odnos prema 
zaposlenicima.
najbolji rezultat podravka je ostvarila u po-
dručju regrutiranja i selekcije, u kojem dru-
gu godinu zaredom ostvaruje maksimalan 
broj bodova, zahvaljujući procesu selekcije 

usmjereni ka investicijama 
u proizvodnju
odlukom članova Glavne skupštine te-
meljni kapital belupa d.d. povećat će se 
za 100 milijuna kuna, sa sadašnjih 479 
milijuna kuna milijuna kuna na čak 579 
milijuna kuna. 
temeljni kapital belupa povećava se 
unosom prava na potraživanja koja, 
kao jedini dioničar podravka d.d. ima 
po osnovi raspoređene, a neisplaćene 
dobiti u iznosu od 100 milijuna kuna. u 
proteklih je pet godina temeljni kapi-

tal belupa povećan za više od 425 milijuna 
kuna, sa 154 milijuna kuna koliko je izno-
sio 2012. na 579 milijuna kuna koliko iznosi 
danas, kroz reinvestiranje tekuće dobiti i 
dokapitalizaciju, uplatom novca, unosom 
stvari odnosno zemljišta za gradnju dvije 
nove tvornice lijekova te pretvaranjem po-
traživanja za neisplaćenu dobit. 
ove impresivne brojke potvrđuju našu 
usmjerenost ka budućnosti te ostvarenju 

rezultata za sve dionike – od dioničara, pre-
ko zaposlenika do zajednice u kojoj živimo i 
radimo. podravka Grupa je među najvećim 
investitorima u nove proizvodne kapacite-
te u hrvatskoj. u proteklih smo pet godina 
u nova proizvodna postrojenja investirali 
1,5 milijardi kuna, od čega na gradnju dviju 
novih tvornica lijekova više od 500 milijuna 
kuna, kazao je predsjednik Glavne skupšti-
ne belupa zvonimir mršić. 
podsjetimo, tvornice su dobile uporabnu 
dozvolu, predstoji dobivanje proizvodne 
dozvole te zapošljavanje stotinjak zapo-
slenika visoke i srednje stručne spreme i to 
iz područja farmacije, kemije te tehničkih 
struka. 
početak novih proizvodnih procesa koje 
očekujemo sredinom godine, značajno će 
utjecati na rast bruto nacionalnog proizvo-
da, povećanje izvoza te poboljšati opću per-
cepciju domaće industrije i gospodarstva.

podravki priznanje za unaprjeđivanje 
upravljanja ljudskim potencijalima
u 2016. godini podravKa je postigla 91 posto uKupniH Bodova, a 
taKav reZultat postignut je ZBog iZvrsno postavljeniH procesa 
u svim procjenjivanim područjima  strategija, regrutiranje i 
seleKcija, rad, motivacija i nagrađivanje, usavršavanje i raZvoj 
te odnos prema Zaposlenicima

koji uključuje transparentan sustav zapo-
šljavanja pripravnika “shape your future 
with a heart” koji se provodi svake godine. 
time se mladim ljudima omogućava stjeca-
nje vrijednog radnog iskustva i razvoj karije-
re u jednoj od najvećih hrvatskih kompanija.
kako u podravci kažu, svojim zaposlenici-
ma omogućavaju razvoj kompetencija kroz 
različite interne i vanjske edukacije, kao i 
upućivanje na formalno fakultetsko obra-
zovanje. na ovaj način pospješuje se i su-
stav napredovanja unutar kompanije, te se 
u više od 70 posto slučajeva imenovanje na 
više pozicije vrši internim promaknućima.

Čak svaki drugi lijek kupljen preko inter-
neta je krivotvoren, a u zemljama u razvo-
ju na crnom se tržištu proda i do 30 po-
sto svih lijekova! zbog toga je europska 
komisija 2011. godine izdala direktivu o 
krivotvorenim lijekovima koja nalaže seri-
jalizaciju svakog pakiranja lijeka. direkti-
va europske komisije obvezuje sve članice 
eu-a na provođenje odluke bez ratifikaci-
je nacionalnih parlamenata te se na razi-
ni eu-a krenulo u postupak serijalizacije 
lijekova. o različitim aspektima te pro-
blematike razgovarali smo s milkom ko-
sanović, dipl. iur., direktoricom odnosa s 
članstvom hrvatske udruge poslodavaca  
– udruge proizvođača lijekova. 
B Što podrazumijeva postupak serijaliza-
cije svakog pakiranja lijeka? 
serijalizacija je sustav označavanja sva-
kog pakiranja lijeka jedinstvenim serijali-
zacijskim brojem, a potom i postupak nje-
gove provjere pri izdavanju lijeka pacijen-
tu. svrha jest postizanje veće sigurnosti i 
kontrole kvalitete lijekova.
B koliko je to opsežan proces i složen po-
sao?
riječ je o izrazito opsežnom i tehnološki 
izuzetno zahtjevnom procesu koji iziskuje 
velike napore i ulaganja farmaceutske in-
dustrije. Želim još jednom naglasiti da se 
taj složeni proces poduzima radi još veće 
sigurnosti pacijenata. u hrvatskoj se go-
dišnje proizvede nekoliko desetaka miliju-
na kutija tableta, a  svakoj pojedinoj kutiji 
treba, da tako kažem, dati ime i prezime. 
sam proces, svakako, predstavlja i osobi-
to opterećenje domaćim proizvođačima 
koji će morati uložiti dodatna sredstva u 
prilagodbu proizvodnih procesa i opreme 
i to ne samo za tržište hrvatske nego i za 
tržišta drugih zemalja. jer, nemojmo za-
boraviti da danas u hrvatskoj proizvodimo 
milijarde tableta za najzahtjevnija svjet-
ska tržišta.

USUSreT SerIjalIZaCIjI 

svaka kutija lijeka imat će svoj broj, 
svoje ime i prezime
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svaka kutija lijeka imat će svoj broj, 
svoje ime i prezime serijaliZacija je iZraZito opseŽan  i teHnološKi iZuZetno 

ZaHtjevan proces Koji iZisKuje veliKe napore i ulaganja 
farmaceutsKe industrije
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B kako ste istakli, u fokusu je zaštita i po-
većanje sigurnosti pacijenata. no, na koji 
će način serijalizacija spriječiti ulazak kri-
votvorenih lijekova u legalni opskrbni la-
nac?
serijalizacija u praksi znači da će svaki po-
jedini broj kutije svakog lijeka biti unesen 
i u nacionalnu i u središnju bazu podataka 
pa će u svakom trenutku biti moguće pro-
vjeriti porijeklo, odnosno autentičnost lije-
ka kao i rok njegova trajanja. unatoč tome 
valja istaknuti kako u republici hrvatskoj 
nikada do sada nismo imali slučaj da je za-
bilježena pojava krivotvorenih lijekova u 
ovlaštenim lancima opskrbe, odnosno u 
legalnoj distribucijskoj mreži koju čine jav-
ne i privatne ljekarne, bolničke ljekarne, 
veleprodaje lijekova i specijalizirane pro-
davaonice za promet na malo lijekovima.
B zahtjevan zadatak serijalizacije lijekova, 
koji je i iznimno važan za javnozdravstve-
ni sustav, povjeren je farmaceutskoj indu-
striji, odnosno proizvođačima  lijekovima. 
kako to tumačite?
s obzirom na to da se radi o označavanju 
proizvoda na mjestu proizvodnje sve poči-
va na proizvođačima lijekova. mi u hrvat-
skoj imamo visokorazvijenu farmaceutsku 
industriju koja je ujedno i najveći partner 
zdravstvenog sustava republike hrvatske 
i time se ponosimo.
B Što konkretno u procesu serijalizacije  
moraju učiniti proizvođači lijekova  a što 
veledrogerije, javne, privatne i bolničke 
ljekarne? 
serijalizacija je obveza za sve sudionike 
lanca opskrbe lijekova i odnosi se na proce-
se i tehnološka rješenja. dakle, na mjestu 
proizvodnje proizvođači moraju osigurati 
označavanje svake kutije lijeka. na mjesti-
ma distribucije, u veledrogerijama, mora 
se osigurati dodatna provjera lijekova koji 
su izloženi većem riziku od krivotvorenja. 
to se odnosi na vraćene lijekove ili lijekove 
koje ne stavljaju izravno u promet proizvo-
đači, nositelji odobrenja za stavljanje lije-
ka u promet ili osobe koje djeluju u njihovo 
ime. zatim, na mjestima izdavanja lijeka, 

taj se sloŽeni postupaK poduZima radi još veće sigurnosti 
pacijenata i Kontrole Kvalitete lijeKova
serijaliZacija u praKsi Znači da će svaKi pojedini Broj Kutije 
svaKog lijeKa Biti unesen i u nacionalnu i u središnju BaZu 
podataKa pa će u svaKom trenutKu Biti moguće provjeriti 
njegovo porijeKlo, autentičnost i rok trajanja

europsku direktivu o krivotvorenim Lijekovima eu parLament 
usvojio je 2011., no, teK je 9. veljače 2016. usvojena i oBjavljena 
delegirana uredBa veZana uZ implementaciju sigurnosne 
oZnaKe, Zaštitu od otvaranja i sustav verifiKacije Koja 
predviđa roK od tri godine Za implementaciju

na primjer u ljekarnama, mora se osigurati 
sustavna provjera svakog izdanog proizvo-
da. isto tako, serijalizacija se odnosi i na 
uspostavu europskog i nacionalnog tehno-
loškog sustava za autentifikaciju i provjeru 
lijekova kao i na osnivanje nacionalne ne-
profitne organizacije koja će tim sustavom 
upravljati.
B hoće li i kako pacijent moći provjeriti je li 
njegov lijek krivotvoren?
uredba kojom je reguliran postupak serija-
lizacije detaljno opisuje kako se provjerava 
autentičnost lijeka i tko obavlja provjeru. 
lijekovi se tako sustavno provjeravaju na 
mjestu gdje se izdaju stanovništvu, primje-

počeli s pripremama. ovdje valja imati na 
umu kako većina proizvođača lijekova u 
republici hrvatskoj  istovremeno proizvodi 
i za druga tržišta te je stoga  izuzetno važno 
uskladiti postupak serijalizacije u rh s ve-
ćinom zemalja eu-a kako bismo osigurali 
jednostavniju implementaciju, ali i sprije-
čili dvostruki trošak, ukoliko postupak ne 
bi bio usklađen.
B kada u republici hrvatskoj možemo 
očekivati realizaciju projekta jedinstvenog 
serijalizacijskoga broja? koji su rokovi? 
jesu li rokovi isti za sve zemlje eu?
europsku direktivu o krivotvorenim lijeko-
vima (Fmd – Falsified medicines directive) 
eu parlament usvojio je 2011. godine. no, 
tek je 9. veljače 2016. godine usvojena i 
objavljena delegirana uredba vezana uz 
implementaciju sigurnosne oznake, zašti-
tu od otvaranja i sustav verifikacije u ze-
mljama članicama koja predviđa rok od tri 
godine za implementaciju, dakle od 9. ve-
ljače 2019. godine. unatoč tome, neke su 
zemlje eu dobile odgodu implementacije 

rice u  ljekarni. autentičnost lijeka osigura-
va se provjerom jedinstvenog identifikatora 
na pakiranju u odnosu na skup legitimnih 
jedinstvenih identifikatora pohranjenih u 
sustavu za autentifikaciju i provjeru lijeko-
va kojim će upravljati nacionalna neprofitna 
organizacija.
B hrvatska udruga poslodavaca – udruga 
proizvođača lijekova i inovativna farmace-
utska industrija u proljeće 2016. pokrenule 
su provedbu serijalizacije lijekova u hrvat-
skoj. koja je u tome uloga udruge proizvo-
đača lijekova odnosno inovativne farmace-
utske industrije i u kojoj je fazi danas ovaj 
posao?
hrvatska udruga poslodavaca – udruga pro-
izvođača lijekova i inovativna farmaceutska 
inicijativa kontinuirano intenzivno surađuju 
na procesu provedbe serijalizacije u hrvat-
skoj i danas imamo potpunu koordinaciju s 
drugim proizvođačima kao i s  veledrogeri-
jama i ljekarnama na procesu serijalizacije u 
hrvatskoj. s osobitim zadovoljstvom mogu 
reći kako su svi odgovorno i pravovremeno 

do 2022. godine. 
B Cjelokupni trošak uspostave informatič-
kog sustava za provjeru autentičnosti lije-
kova snosit će farmaceutska industrija kao 
i sve troškove vezane za sustav kada bude 
u operativnoj fazi. možete li procijeniti ko-
liko je to novca?
Govorimo o desetcima milijuna kuna što je 
golemo opterećenje za domaću farmace-
utsku industriju koja je ionako preoptere-
ćena različitim nametima. riječ je, naime, 
o iznimno složenom i zahtjevnom procesu 
za domaće proizvođače lijekova, ne samo 
financijski, nego i tehnički, jer će i sam 
proces proizvodnje lijekova biti potrebno 
u određenoj mjeri mijenjati i prilagoditi za-
htjevima. u hrvatskoj je financijsko opte-
rećenje za provedbu procesa na industriji, 
ali ne treba zaboraviti da se proces serijali-
zacije domaćih proizvođača lijekova ne od-
nosi samo na hrvatsko tržište već će mora-
ti uložiti dodatna sredstva i u prilagodbu 
proizvodnih procesa i opreme i na tržištima 
drugih zemalja. 
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ZDravSTveNa PolITIKa

Za Belupo piše: 
Diana Glavina

PreMa aNalIZI eUroPSKoG ZDravSTveNoG PoTroŠačKoG INDeKSa (eHCI) MeĐU 35 
eUroPSKIH ZeMalja HrvaTSKa je Na 19. MjeSTU

u naŠoj zemLji od raKa svaKe godine oBoli više od 21.400 ljudi, a umre iH više od 13.900 ili svaKi dan 
38. vrijeme je da onKoloZi iZrade dijagnostičKoterapijsKe smjernice liječenja nacionalnog 
plana Za BorBu protiv ZloćudniH Bolesti te da se donese onKološKi masterplan KljučniH 
ustanova

prema istraživanju europskog zdravstve-
nog potrošačkog indeksa (ehCi), koji 
mjeri kvalitetu i dostupnost zdravstvene 
zaštite, među 35 europskih zemalja, hr-
vatski zdravstveni sustav zauzeo je lani 19. 
mjesto, što je u  odnosu na godinu ranije 
pad za tri mjesta. u analizi zdravstvenih 
sustava ehCi prati  45 indikatora u po-
dručjima poštivanja prava pacijenata i nji-
hovu informiranost, u dostupnosti liječe-
nja, zdravstvene skrbi i lijekova te ishode 
liječenja. prema izvješću ehCi-a, hrvatski 
pacijenti imaju dobar pristup svom liječni-
ku primarne zdravstvene zaštite i bolnič-
koj hitnoj službi, a prevladavaju problemi 
s listama čekanja za pojedine dijagnostič-
ke postupke i operacije te s dostupnošću 
novih onkoloških lijekova, onih za artritis 
i smanjenje kolesterola u krvi. Što se tiče 
ishoda liječenja, u hrvatskoj je i dalje viso-
ka smrtnost od raka i od kardiovaskularnih 
bolesti, nedovoljno se ulaže u prevenciju 
bolesti kao što su visoki krvni tlak i pušenje, 
nedovoljno se potiče fizička aktivnosti i ci-
jepljenje protiv hpv-a. ehCi je najboljima 
ocijenio zdravstvene sustave nizozemske 
i Švicarske.
a kako se svjetski dan borbe protiv raka  
(World Cancer day), obilježava 4. veljače, 

hrvatski zdravstveni sustav pao za tri mjesta

proteklih se tjedana i u hrvatskom jav-
nom prostoru puno govorilo o prevenciji, 
ranom dijagnosticiranju, o mogućnostima 
liječenja onkoloških pacijenata u hrvatskoj 
te o skrbi za oboljele. s naglaskom na izni-
mnoj potrebi da se izradi i hrvatski sabor 
usvoji nacionalni plan za borbu protiv zlo-
ćudnih bolesti. u hrvatskoj od raka svake 
godine oboli više od  21.400 ljudi, a umre ih 
više od 13.900 ili svaki dan 38. 
predsjednica saborskog odbora za zdrav-
stvo i socijalnu politiku dr. ines strenja-linić 
istakla je da je nužno povećati stopu preživ-
ljavanja kod malignih bolesti, a to se može 
postići donošenjem i provođenjem  sveobu-
hvatnog nacionalnog plana za borbu protiv 
zloćudnih bolesti. smatra da je hrvatska u 
onkologiji u posljednjih desetak godina 
puno napravila i uložila, od izgradnje i re-
konstrukcije objekata, nabavke nove opre-
me i edukacije stručnjaka, no pokazatelji 
jasno govore da nije napravljeno dovoljno. 
a o sadašnjem stanju u onkologiji s pozicije 
pacijenta govorio je predsjednik koalicije 
udruga u zdravstvu ivica belina predstaviv-
ši rezultate ankete o iskustvima pacijenata 
u onkološkoj skrbi. 
Šesnaest posto bolesnika sa zloćudnom bo-
lesti čekalo na pregled specijalista više od 
dva mjeseca, a 62 posto bolesnika nije su-
djelovalo u odlukama o liječenju. Šezdeset 
i šest posto oboljelih bolest je otkrilo na vla-
stitu sumnju da nešto nije u redu s njihovim 
zdravljem dok je samo 5 posto bolest otkrilo 
kroz programe ranog otkrivanja bolesti koji 
se provode u hrvatskoj. Šezdeset i pet po-
sto oboljelih njihov liječnik obiteljske medi-
cine uputio je prvo kod kirurga, a samo njih 
16 posto upućeno je kod onkologa. prema 
rezultatima ankete komunikacija liječnika 
specijalista s pacijentima nije zadovoljava-
juća:  49 posto pacijenata koji su sudjelovali 
u anketi nije dobilo informacije o svojoj bo-

lesti i liječenju, a 58 posto ih nije dobilo te 
informacije na njima prihvatljiv način. Čak 
61 posto ispitanih kaže da nisu sudjelovali 
u donošenju odluka o svom liječenju, a njih 
58 posto nije dobilo informacije o lijekovi-
ma koje će primati ni o mogućim nuspoja-
vama i opasnostima. obrazac informiranog 
pristanka tijekom svog liječenja potpisalo 
je 96 posto ispitanih, ali njih 72 posto nije 
razumjelo obrazac niti ga je liječnik s njima 
zajednički ispunio. Čak 53 posto ispitanih 
smatra da dijagnostika i liječenje u njiho-
vom slučaju nisu bili pravovremeni.
nacionalni plan za borbu protiv zloćudnih 
bolesti neophodan radi podizanja kvalite-
te onkološke skrbi i jednakih uvjeta dija-
gnostike, liječenja, sveobuhvatne skrbi i 
palijative u cijeloj hrvatskoj. kakav bi tre-
bao biti temelj ovoga nacionalnog plana?  
predstojnik klinike za onkologiju kbC-a za-
greb prof. dr. stjepko pleština ističe da se 
hrvatsko zdravstvo mora bolje organizirati, 
ako mislimo dobiti bitku sa zloćudnim bo-
lestima. do 2020. godine očekuje se porast 
pojavnosti raka od čak 20 posto. krajnje je 
vrijeme da onkolozi izrade dijagnostičko-
terapijske smjernice liječenja strukturi-
ranog nacionalnog plana za borbu protiv 
zloćudnih bolesti te da se donese tzv. on-
kološki masterplan ključnih ustanova kako 
bi se osigurala jednaka dostupnost za sve 
bolesnike u hrvatskoj, ma gdje se liječi-
li, ističe prof. dr. pleština. a kako zloćud-
ne bolesti u hrvatskoj prerastaju u vodeći 
javnozdravstveni problem, glavna tajnica 
udruge „sve za nju“ ljiljana vukota  izrazila 
je nadu da ćemo sljedeći svjetski dan bor-
be protiv raka obilježiti upravo donošenjem 
nacionalnog plana za borbu protiv zloćud-
nih bolesti.
vrijeme će pokazati hoće li to tako i biti i 
stoje li iza zvučnih riječi ono što je važnije  
– djela.  
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procijepljenost populacije protiv gripe od samo 6 % 
                     svrstava nas na dno europske ljestvice
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hrvatska je putem svoga nacionalnog centra Za praćenje i dijagnostiKu influence uKljučena 
u mreŽu od 140 centara svjetsKe Zdravstvene organiZacije

povezanost sa 
svjetskim informacijama
B voditelj ste nacionalnog centra za gripu, 
u hrvatskom zavodu za javno zdravstvo. 
upoznati smo da taj  Centar ima dugu po-
vijest. rado bismo čuli o radu vašega Cen-
tra!
hrvatski nacionalni influenca centar (niC), 
kooperativni centar svjetske zdravstvene 
organizacije (szo) osnovan je 1949. go-
dine u suradnji zavoda za javno zdravstvo 
republike hrvatske i medicinskog fakulte-
ta u zagrebu. 
rad Centra sastoji se od brojnih važnih za-
dataka. među ostalim: testiranje pacijena-
ta, izdvajanje virusa influence, procjena i 
analiza morbiditeta i mortaliteta, testiranje 
imunogenosti cjepiva, testiranje protuviru-
snih lijekova, pravovremeno informiranje 
epidemiološke službe zavoda i javnosti itd.

B doktore draženoviću, nedavno se hrvat-
ska javnost digla na noge. ljudi su se upla-
šili zbog pojavljenog vala gripe, koji je re-
zultirao s nekih do deset smrtnih slučajeva. 
kao virusolog i epidemiolog, hitno ste otiš-
li u split, kako bi pomogli u rješavanju ta-
mošnje teške situacije s gripom, od koje su 
podlegle i dvije djevojčice. bili ste konzulti-
rani u brojnim medijima. i mi, u belupovu 
Glasniku, osjetili smo želju da porazgovara-
mo s vama o tom ozbiljnom zdravstvenom 
problemu. hvala vam što ste se spremno 
odazvali.
recite nam je li se val te ozbiljne bolesti mo-
gao donekle očekivati ove sezone? je li u 
populaciji ili u klimi postojalo nešto što je 
moglo predskazati takav razvoj situacije? 
ako jeste, je li naša zdravstvena služba bila 
opremljena da spremno dočeka taj neugo-
dan udar? jesu li i druge europske zemlje 
bile suočene s jačim valom gripe ove sezo-
ne?
s obzirom na pojavu ledenog vala u zim-
skim mjesecima ove sezone za pretpostavit 
je bilo da će se i epidemija gripe pojaviti u 
većem intenzitetu. takva situacija događa-
la se i u drugim europskim zemljama koje 
su također bile suočene s jačom epidemi-
jom ove godine. zdravstveni sustav izvrsno 
je reagirao, kao i svaki puta, ali bi svakako 
bilo lakše da se cijepljenjem zaštitio malo 
veći dio populacije od ovih jadnih 6% što 
nas svrstava na dno europske ljestvice po 
procijepljenosti protiv gripe. 
Gripa uzrokuje svake godine epidemije u 
cijelom svijetu, a u hrvatskoj traje od bo-
žića do uskrsa dakle barem četiri mjeseca 
odnosno trećinu kalendarske godine. Gripa 
je bolest praćena velikim brojkama. svake 
godine u svijetu od gripe oboli oko 600 mi-
lijuna ljudi, a samo u hrvatskoj prosječno 
oboli 100 000 ljudi. ponavljajuće sezonske 

procijepljenost populacije protiv gripe od samo 6 % 
                     svrstava nas na dno europske ljestvice

epidemije omogućuje virus gripe koji se 
lako širi uobičajenim socijalnim kontaktom.
B kako se ove godine kretao broj oboljelih i 
umrlih, na razini cijele hrvatske? po opsegu, 
je li se ovogodišnja epidemija razlikovala od 
prijašnjih godina?
na temelju trenutno dostupnih pokazatelja 
smatra se da je ovo jedna od najžeščih epi-
demija u povijesti mjerenja u hrvatskoj. s 
obzirom na to da je epidemija gripe još vrlo 
visokog stupnja teško je predvidjeti neke 
konkretnije brojke, ali zasigurno će broj 
oboljelih biti veći od 50 000, a broj smrtnih 
ishoda veći od 30 što je najviše od kada po-
stoje podaci o mjerenju smrtnosti od gripe 
u hrvatskoj. 
B mnogima je poznata stravična pandemija 
gripe u svijetu, 1918. – 1920. godine, koja 

Godine 1998. Centar se uz pomoć interne-
ta za brzu razmjenu informacija povezao 
sa svjetskom zdravstvenom organizaci-
jom.
hrvatska je putem svoga nacionalnog cen-
tra za praćenje gripe uključena u mrežu od 
140 centara svjetske zdravstvene orga-
nizacije pa, kao dugogodišnji član prima 
najnovija dnevna izvješća i sve najvažnije 
činjenice vezane za influencu prezentira u 
javnost.
svake godine i hrvatska svojim izdvojenim 
virusima influence participira u izboru op-
timalnih sojeva virusa za sezonsko cjepivo 
i time na vrlo značajan način potpomaže 
napore svjetske zdravstvene organizacije 
u reduciranju pobola i smrtnosti od gripe 
u svijetu.

je odnijela 30-ak milijuna života. može li se 
takova kataklizma ponoviti?
jedna od osnovnih karakteristika virusa in-
fluence je dinamična promjena genetskog 
materijala što ga čini iznimno nepredvidi-
vim i jedinim patogenom još iz davnih vre-
mena koji i dan danas može izazvati pande-
mije. to je jedina neukroćena zarazna bo-
lest još od pamtivijeka te tako i danas ima 
potencijal za izazivanje pandemija. na šire-
nje gripe, koja je prvenstveno bolest koja se 
širi kapljičnim putem utječe također brzina 
transportnih sredstava, tako da je pandemi-
ji iz 1918. trebalo 18 mjeseci da “okruži svi-
jet”, onoj iz 1957. – 12 mjeseci, iz 1968. – 6 
mjeseci, a 2009. – za manje od mjesec dana 
proširila se na sve kontinente. u današnje 
vrijeme uz brze mogućnosti transporta taj 
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razmak postaje sve  kraći i mogućnosti su 
širenja gotovo trenutne.
na temelju povijesnih činjenica uvijek stra-
hujemo da bi se pandemija širokih razmje-
ra mogla dogoditi u budućnosti, ali iako za 
gripu još nema lijeka, nego virostatici koji 
samo blokiraju razmnožavanje virusa te uz 
dostupno cjepivo protiv gripe, taj bi se ra-
zorni utjecaj mogao umanjiti.  
B Čitamo da se povremeno javljaju novi 
sojevi virusa gripe. tako se ove sezone 
pojavio novi soj bolzano. zna li današnja 
virusologija zašto, kako i kada dolazi do po-
jave novih  sojeva? u kolikoj mjeri ta sazna-
nja mogu pomoći u stvaranju novih cjepiva?
postoje četiri tipa virusa: a, b, C i d. pojedi-
ni tipovi razlikuju se prema sposobnostima 
širenja i težini simptoma koje izazivaju. od 
virusa tipa a mogu se razboljeti ljudi, ali i 
životinje dok je virus tipa b ˝rezerviran˝ 
samo za ljude. virus tipa C inficira i ljude i 
životinje, ali nema veliku važnost jer izaziva 
blage oblike bolesti, dok virus tipa d infi-
cira uglavnom stoku. virus influence stalno 
stvara sojeve na koje je populacija imuno-
loški naivna, tj. nema imuniteta. dakle, ako 
ste prošle godine prebolili gripu, ne znači da 
ste zaštićeni i da je nećete dobiti ove godi-
ne. virusi gripe nesavršeni su i nisu u stanju 
razmnožiti se i stvoriti isti virus, nego je nje-
gov genetski materijal toliko nesavršen da 
pravi krive kopije, a praveći pogrešne kopi-
je, stvara mogućnost da je neka od tih kopi-
ja za populaciju u kojoj virus cirkulira visoko 
opasna. kad će se stvoriti takva nasumična 
kopija – ne može se predvidjeti. virus stvara 
kopije, a kad se dogodi “prava”, dogodi se 
teška epidemija ili pandemija. 

svaKe godine u svijetu od gripe oBoli oKo 600 milijuna ljudi, a 
samo u HrvatsKoj prosječno oBoli 100.000 osoba

B iz godine u godinu ponavljano raspravlja-
mo o problemu procjepljenosti stanovniš-
tva u hrvatskoj. stalno se utvrdi da je broj 
osoba koje se cjepe, jako mali. Što je uzrok 
tome, niska zdravstvena prosvijećenost ili 
efikasnost protupropagande onih koji stal-
no viču da cjepivo može imati opasne po-
sljedice i neugodne nuspojave? molim vas, 
odredite se jasno i čvrsto o tom pitanju.
anti-cijepiteljski stavovi i pokreti postoje 
već više od 100 godina nikad ne donose ni-

svaku sumnju u neispravnost, što se onda 
objedinjuje na svjetskoj razini i donose pra-
vovremeni zaključci. upravo na temelju ta-
kvog praćenja u svim zemljama svijeta, nije 
u stručnoj i znanstvenoj literaturi dokaza-
no da bi cjepiva činila nepopravljivu štetu 
za ljudski organizam. 
na pitanje što utječe najviše na slab odaziv 
populacije na cijepljenje protiv gripe odgo-
vor liječnika u primarnoj zdravstvenoj zašti-
ti i pedijatara, u 2016 godine bio je:

šta novo i dobro nego se referiraju na inter-
netske portale neprovjerenog i neozbiljnog 
sadržaja. s druge strane pak stavljanje u 
promet i potrošnja lijekova odnosno cjepi-
va višestruko je pod kontrolom zdravstve-
nih vlasti u svim zemljama svijeta i svatko u 
svakom trenutku može preko weba unijeti 

Cijepljenje je najbolji i jedini razuman način 
zaštite od gripe i njezinih komplikacija.
zdrav stil života u svakom slučaju je naj-
bolji način da ostanete zdravi; umjerena 
fizička aktivnost, raznovrsna prehrana te 
izbjegavanje alkohola i duhanskih proizvo-
da  za koje se zna da imaju štetan učinak. 
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međutim, nažalost sve to nije dovoljno da 
bi se obranili od infektivnih bolesti koje se 
prenose bez obzira na stanje imunološkog 
sustava jer su uzrokovane mikroorganiz-
mima koji se ne mogu zaustaviti samo 
zdravim životom i promjenama u pona-
šanju.
Gripa ne treba biti neizbježan sastavni dio 
života, jer je to teška, vrlo zarazna bolest, 
a jedini način za efikasnu prevenciju gripe 
je cijepljenje koje je u razvijenim zemlja-
ma jedna vrsta civilizacijske tekovine od 
koje svatko može imati samo koristi. Ci-
jepljenje u hrvatskoj započinje s obzirom 
na dostupnost cjepiva, oko praznika svih 
svetih što je dovoljno da se stvori titar za-

se zadnjih godina naručuje i cjepi  oko 300 
tisuća ljudi.
površinske antigene sojeva virusa koji se 
uključuju u sastav cjepiva određuje svjetska 
zdravstvena organizacija na temelju praće-
nja promjena virusa, odnosno informacija 
koje zaprima od 141 nacionalnih centara za 
influencu uključujući i hrvatski nacionalni 
centar za influencu. Cjepivo se sastoji naj-
češće od površinskih antigena tri soja gri-
pe, to su zapravo tri cjepiva u jednoj šprici: 
cjepivo protiv tipa virusa a h3n2, virusa a 
h1n1 i b virusa.
na pitanje kako poboljšati odaziv populaci-
je na cijepljenje protiv gripe odgovor liječ-
nika u primarnoj zdravstvenoj zaštiti i pedi-

štitnih protutijela do sezone gripe. Cjepi-
vo protiv gripe u sebi ne sadrži žive viruse, 
nego tri različita virusna antigena. Cijepiti 
se mogu svi uz konzultaciju s liječnikom. 
za zaštitu od gripe preporuča se cjepivo 
protiv gripe koje se već godinama koristi, 
a ispitivanja pokazuju da je sigurno i učin-
kovito.
Cjepiva su vrsta civilizacijske tekovine koja 
govori o kvaliteti života i prosvjećenosti po-
jedinca i naroda. najosjetljiviji su oni kojima 
je imunološki sustav oslabljen (zbog dobi, 
lijekova, bolesti, trudnoće) jer vrlo lako ra-
zviju komplikacije uslijed gripe s mogućim 
smrtnim ishodom. Cjepivo kod njih u sluča-
ju redovitog procjepljivanja ima učinkovi-
tost višu od 90% (kumulativna i unakrsna 
imunost).
kod nas je svake godine uoči sezone gri-
pe u ordinacijama obiteljskih liječnika te 
pedijatara i zavodima za javno zdravstvo 
dostupno cjepivo protiv gripe. u prosjeku 

jatara 2016 godine bio je:
B kojim kategorijama građana izričito pre-
poručujete cjepljenje protiv gripe?
redovita tjelesna aktivnost, raznolika i pra-
vilna prehrana, redovit san, zdrave životne 
navike (bez pušenja i alkohola) pridonose 
jačanju imuniteta protiv prehlada, ali vas ne 
mogu zaštiti od gripe jer je virus influence 
previše agresivan. neki prirodni pripravci 
koji se koriste za jačanje imuniteta mogu 
vas čak dovesti do stanja opasnih za život 
jer dosta često uzrokuju toksične hepatiti-
se, odnosno teško oštećenje jetre. Cijeplje-
nje se preporučuje svima koji žele smanjiti 
rizik od obolijevanja od gripe, razvoj kom-
plikacija, aktivaciju postojeće kronične bo-
lesti, posjete liječniku, potrošnju lijekova i 
izostanke s posla. 
Cijepljenje se posebno preporuča osobama 
s povećanim rizikom od nastanka kompli-
kacija u slučaju infekcije gripom ili bliskim 
kontaktima rizičnih skupina, a to su:

l zdravstveni djelatnici
l osobe koje su profesionalno ili privatno 

u kontaktu s osobama koje pripadaju 
rizičnim skupinama te im lako mogu 
prenijeti infekciju

l izrazito pretili ljudi (indeksa tjelesne 
mase većeg od 30)

l trudnice** (jer se zbog nemogućnosti 
cijepljenja i terapije protuvirusnim 
lijekovima djeca mlađe od 6 mjeseci na 
taj način štite majčinim protutijelima)

l roditelji i druge osobe u bliskom 
kontaktu s djecom mlađom od 6 
mjeseci jer se ona ne mogu cijepiti 
protiv gripe

l osobe starije od 65 godina
l štićenici domova za starije osobe te 

institucija za njegu kroničnih bolesnika 
(bez obzira na dob, uključujući i djecu)

l osobe svih životnih dobi* s 
kroničnim bolestima srca i pluća, 
uključujući astmu, cističnu fibrozu, 
bronhopulmonalnu displaziju i 
prirođenim srčanim greškama

l osobe svih životnih dobi* s 
metaboličkim bolestima, uključujući 
dijabetes

l osobe svih životnih dobi* s anemijom ili 
hemoglobinopatijom

l osobe svih životnih dobi* s oslabljenim 
imunološkim sustavom (zbog bolesti 
ili lijekova), uključujući i hiv pozitivne 
osobe

l djeca starija od 6 mjeseci i adolescenti 
koji su pod dugotrajnom terapijom 
aspirinom zbog rizika od akutnog 
oštećenja jetre i mozga nakon infekcije 
virusom gripe (reyov sindrom)

*osobe starije od 6 mjeseci
**trudnoća je stanje tijekom kojeg je imu-
nološki odgovor oslabljen  te su trudnice u 
većem riziku da obole u kontaktu s gripo-
znom osobom. osim toga u slučaju bole-
sti  trudnica može imati teži oblik bolesti 
s izraženijim simptomima, češćim i težim 
komplikacijama te je i češća potreba za 
hospitalizacijom a događaju se nažalost i 
smrtni ishodi kod prethodno sasvim zdra-
vih osoba. trudnice oboljele od gripe su u 
riziku od različitih komplikacija za dijete, 
uključujući veću mogućnost prijevremenog 
poroda, tj. pobačaj. iz ovih razloga trudni-
ce se svrstavaju u rizičnu skupinu i svaka-
ko je preporuka da se cijepe protiv gripe u 
bilo kojem mjesecu trudnoće. Cijepljenjem 
trudnica štiti sebe, svoje dijete i nakon po-
roda. mnogobrojne znanstvene studije nisu 
pokazale nikakav povećani rizik od neželje-
nih djelovanja cjepiva na zdravlje trudnice i 
njenog djeteta.
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Piše: Mirjana Žagar-Petrović, dr. med.
unazad nekoliko godina u medicinskim i 
nemedicinskim krugovima vode se inten-
zivne rasprave o potrebi cijepljenja naše 
djece, njegovoj učinkovitosti i štetnosti na 
njihovo zdravlje. nekoliko je medicinskih 
istraživanja, kasnije i demantiranih poveza-
lo štetne posljedice cjepiva s pojavom autiz-
ma, alergijskih bolesti, astme i nekih drugih 
kroničnih stanja. no odmah na početku že-
lim istaknuti na dvije činjenice, prva je da su 
dvije najveće javnozdravstvene intervencije 
koju su imale utjecaj na zdravlje cjelokupne 
svjetske populacije čista voda i cijepljenje, 
a druga da godišnje u svijetu umire oko 1,5, 
milijuna djece od bolesti koje se mogu spri-
ječiti cijepljenjem. roditeljima, liječnicima, 
prvenstveno pedijatrima koji cijepe našu 
djecu, pa i zdravstvenoj administraciji koja 
propisuje, donosi legislativu i osigurava cje-
pivo na prvom je mjestu zdravlje naše dje-
ce. s druge strane u demokratskom društvu 
roditelji imaju pravo izbora na cijepljenje ili 
ne cijepljenje svoje djece. no pitam rodite-
lje žele li da oni i njihova djeca budu dio one 
žalosne statistike s početka teksta, a koja se 
uglavnom donosi na siromašnu djecu svije-
ta u onom dijelu kugle zemaljske u kojem 
cijepljenje nije tako dobro organizirano niti 
dostupno kao kod nas i u drugim razvijenim 
zemljama svijeta.

zašto cijepiti svoje dijete?
Cijepljenje je učinkovito i neškodljivo
Cijepljenjem sprječavamo pojavu bolesti 
i nepoželjne komplikacije tih istih bolesti. 
učinkovitost većine cjepiva je od 90 do 99% 
u sprječavanju bolesti.
sastojci cjepiva poput tiomersala, formal-
dehida i aluminija koji mogu biti štetni po 
zdravlje djeteta u cjepivu se nalaze u ma-
lim količinama, praktično u tragovima, a 
tiomersal (živin spoj) je uklonjen iz dječjih 
cjepiva. sva cjepiva prolaze stroge labora-
torijske i kliničke kontrole prije nego se sta-
ve u uporabu. stoga su cjepiva najsigurniji 
medicinski proizvodi današnjice.

Cijepiti svoje dijete ili ne – pitanje je sad?
nuspojave na cjepiva su iznimno rijetka, 
blaga i prolazna. teže nuspojave na cjepi-
vo, poput anafilaktičke reakcije javljaju se 
iznimno rijetko u jedan na milijun cjepiva. 
povezanost cijepljenja s autizmom, šećer-
nom bolesti tipa 1 i astmom u brojnim je 
znanstvenim istraživanjima otklonjena. 
kombinirana cjepiva poput ospica, rube-
ola i zaušnjaka primjenjuju se još od sre-
dine prošlog stoljeća bez štetnih učinaka. 
postotak nuspojava je zanemariv u odnosu 
na rizik komplikacija i smrtnosti od bolesti 
protiv kojih se cijepimo.

dio populacije zbog stvaranja kolektivnog 
imuniteta. kolektivnim imunitetom štite se 
pojedinci koji se iz nekog razloga ne mogu 
cijepiti, zbog bolesti i stanja oslabljenje 
imunosti (npr. kemoterapije).
Cijepljenje štiti buduće generacije djece od 
bolesti. primjer je rubeola, bolest koja je 
u dječjoj dobi blaga, ali u trudnoći izaziva 
rubeolarnu embriopatiju novorođenčeta s 
teškim urođenim manama, poput srčane 
greške, urođene mrene, gubitak sluha i vida 
i mentalne retardacije.
Cijepljenjem nestaju bolesti
Cijepljenjem su neke bolesti iskorijenjene 
poput velikih boginja, neke su djelomice 
ili potpuno eliminirane poput dječje para-
lize i difterije, a neke svedene na minimum 
poput ospica i zaušnjaka. nakon uvođenja 
cijepljenja većina je zaraznih bolesti u sredi-
nama visokog cijepnog obuhvata smanjila 
pojavnost zaraznih bolesti protiv kojih se ci-
jepi za 99 %. unatoč činjenice da je neka bo-
lest eradicirana i eliminirana na određenom 

stroge laBoratorijsKe i 
KliničKe Kontrole čine cjepiva 
najsigurnijim medicinsKim 
proiZvodima današnjice
Cijepljenjem stvaramo kolektivni imunitet
Cijepljenjem se, osim individualne zaštite 
pojedinca koji se cijepi, štiti i necijepljeni 
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roditeLjima, liječnicima, prvenstveno pedijatrima Koji cijepe našu djecu, pa i Zdravstvenoj 
administraciji Koja propisuje, donosi legislativu i osigurava cjepivo na prvom je mjestu Zdravlje 
naše djece

Cijepiti svoje dijete ili ne – pitanje je sad?
području zemlje važno je održati visoki po-
stotak procijepljenosti zbog mogućnosti 
unosa uzročnika bolesti iz zemalja u kojima 
je bolest još prisutna. neke od visoko razvi-
jenih zemalja, poput italije, velike britanije 
i nizozemske ponovno su uvele cijepljenje 
protiv ospica nakon nekoliko epidemija u 
necijepljene djece. 
i na kraju ne treba zanemariti i ekonomsku 
korist koju države i društvo ima sprječava-
njem pojave bolesti, invalidnosti i prerane 
smrti.

koji su argumenti protiv cijepljenja?
Rizik od nuspojava
svako cjepivo nosi rizik od nuspojava. u ve-
ćini slučajeva su one blage i prolazne. no 
ponekad cjepivo može izazvati i po život 
opasnu anafilaktičku reakciju. učestalost 
te smrtonosne komplikacije je jedan na mi-
lijun cijepljenje djece. zabilježene u i druge 
teže komplikacije poput konvulzija, pore-
mećaja i gubitka svijesti i meningoencefa-
litisa i idu u prilog protivnicima cijepljenja. 
Cjepiva sadrže štetne sastojke
stabilizatori i prezervativi koriste se u pro-
izvodnji cjepiva. neki od njih našli su se na 
listi nepovoljnih tvari i smatraju se glavnim 
krivcima nepoželjnih nuspojava cjepiva. je-

primiti da bi se postigao dugotrajni imuni-
tet. količina adjuvansa u cjepivu je mala i 
pokazala se sigurnom. s adjuvansima su 
povezane blage lokalne reakcije na cjepivo 
u vidu otoka i crvenila na mjestu primjene 
cjepiva. većina mrtvih cjepiva sadrži alu-
minij hidroksid kao adjuvans. iako aluminij 
može biti toksičan u velikim dozama, male 
količine u cjepivima nemaju štetnih poslje-
dica. Cjepiva mogu sadržavati male količine 
antibiotika, formaldehida i želatine koji ne 
predstavljaju zdravstveni rizik za dijete koje 
se cijepi.
Medicinsku odluku treba prepustiti rodite-
ljima
nametanjem zakonske obveze cijepljenja 
male djece krše se vjerske i demokratske 
slobode pojedinca. mišljenje je protivnika 
cijepljenja da je pravo izbora cijepljenja ili ne 
cijepljenja djece na roditeljima. zakonska 
regulativa u državama članicama europske 
unije je različita. od 27 zemalja članica eu-
a, islandu i norveškoj u 15 država ne postoji 
obveza cijepljenja protiv zaraznih bolesti, 
dok u ostalih 14 država postoji obveza cije-
pljenja protiv barem jedne od zaraznih bo-
lesti. tako je obveza cijepljenja protiv dječje 
paralize na snazi u 12 država, protiv difterije 
i tetanusa u 11 država, a protiv hepatitisa 
b u 10 država. zanimljivo je da se postotak 
cjepnog obuhvata ne podudara s obvezom 
cijepljenja, tako npr. Švedska koja nema ob-
vezno cijepljenje ima cjepni obuhvat veći od 
europskog prosjeka, dok norveška i danska 
(nemaju obvezno cijepljenje) imaju cjepni 
obuhvat manji od europskog prosjeka. kod 
naših susjeda u sloveniji i mađarskoj postoji 
obveza cijepljenja te je i stopa pokrivenosti 
veća od europskog prosjeka.
Prirodni imunitet je bolji i dugotrajniji
istina, nakon zarazne bolesti ostaje doži-
votni imunitet. ali zašto izlagati svoje di-
jete nepotrebnoj bolesti, temperaturi, lije-
čenju, izolaciji ako se jednim jednostavnim 
zahvatom ona može spriječiti. neke zara-
zne bolesti ostavljaju trajne komplikacije, 

primjerice zaušnjaci u biti blaga bolest, ali 
povezana s pojavom sterilnosti kod muška-
raca ili ospice također blaga (u većini slu-
čajeva) dječja zarazna bolest, ali povezana 
s teškom komplikacijom postinfektivnog 
meningoencefalitisa (1 na 2000-3000 obo-
ljele djece).

interes farmaceutske industrije
ne ulazeći u obranu farmaceutske indu-
strije, prije primjene cjepiva i zarade pro-
izvođača cjepiva prethodi mukotrpan put 
razvoja, istraživanja i kliničkog dokazivanja 
učinkovitosti, ali i neškodljivosti cjepiva. 
ovo potonje nije jeftino, a bilo je primjera 
kada su neka cjepiva unatoč svoju učinko-
vitosti povučena zbog nuspojava. zašto ci-
jepiti protiv bolesti koje su nestale i koju su 
najčešće blage i prolazne?
Cijepljenje protiv dječje paralize iako je 
svjetska zdravstvena organizacija progla-
sila eradikaciju ove bolesti na sjevernoj he-
misferi i dalje je potrebno nastaviti iz razloga 
što se virus može unijeti iz zemalja u kojima 
još ima dječje paralize. primjer za to su mi-
sionari u sjedinjenim američkim državama 
koji su unijeli virus dječje paralize sa Filipina.
Cijepljenje protiv tetanusa je obavezno i 
individualno jer su spore tetanusa prisutne 
u tlu, zemlji i preko otvorenih rana mogu 
uzrokovati infekciju kod necijepljene osobe.
početkom devedesetih godina prošlog sto-
ljeća raspadom sovjetskog saveza prestao 
je centralizirani sustav cijepljenja protiv za-
raznih bolesti što je rezultiralo epidemijom 
difterije s 30.000 – 40.000 oboljelih. primje-
ri nedovoljne procijepljenosti su nedavne 
epidemija ospica u nekoliko europskih ze-
malja, kao i u hrvatskoj. 

učestalost te smrtonosne 
KompliKacije je jedan na 
milijun cijepljenje djece
dan od njih je i tiomersal – živin spoj koji se 
koristio u proizvodnji cjepiva radi sprječava-
nja rasta bakterija i gljivica u cjepivu. njego-
va prisutnost u cjepivu, budući da se odlaže 
u mozgu, povezivala se s pojavom autizma 
kod djece. no današnja cjepiva koja se pri-
mjenjuju kod dojenčadi i male djece ne sa-
drže tiomersal. adjuvansi u cjepivu su po-
jačivači imunološkog odgovora, njihovom 
upotrebom smanjuje se količina antigena u 
cjepivu i broj doza cjepiva koje je potrebno 

istina, naKon ZaraZne Bolesti 
ostaje doŽivotni imunitet – aLi 
Zašto iZlagati svoje dijete 
nepotrebnoj boLesti
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pacijentica bi bilo ozračeno u jedan dan. 
preciznije, nakon poštedne operacije cilj je 
zaštititi lokalno područje zračenjem kako 
ne bi došlo do lokalnih recidiva. aparat o 
kojemu govorimo je zapravo mali, pokret-
ni linearni akcelerator koji praktički ne za-
htjeva nikakve dodatne zaštite, a koristi se 
u operacijskoj sali. kirurg postavlja sondu 
na mjesto koje je potrebno ozračiti, zatim 
fizičar izračuna potrebnu dozu i provodi 
zračenje. i potom, kirurg završava s opera-
cijom. procedura traje petnaestak minuta. 
dakle, cjelokupna operacija ne bi bila dvo-
struko duža, gotovo se ništa ne gubi na ope-
racijskom vremenu, a unutar operacije se 
u potpunosti rješava lokalno zbrinjavanje 
karcinoma dojke. 
B to znači da žena, kasnije, više ne mora 
na zračenje? 
tako je, a znamo da danas pacijentice 25 
do 30 dana, svakodnevno, moraju dolaziti 
na zračenje, i to iz raznih krajeva hrvatske. 
osim toga, kada bi se smanjio broj paci-
jentica koje nakon operacije trebaju zra-
čenje, na fiksnim linearnim akceleratorima 
otvaraju se mjesta za druge bolesnike tako 
bi se lista čekanja automatski smanjila za 
onoliki broj bolesnica koje su ozračene za 
vrijeme operacije. dakle, na svaki fiksni li-
nearni akcelerator dobili bismo određeni 
novi volumen pacijenata. treba znati da se 
na jednom aparatu može dnevno ozračiti 50 
pacijenata. to znači da 51. bolesnik i ostali 
moraju čekati svoja mjesta dok drugi završe 
sa zračenjem.
B jesmo li toliko siromašni da država ne 
može kupiti medicinski uređaj koji je toliko 
važan u onkologiji? moramo li se oslanjati 
na donacije? 
akcija europa donne je plemenita i hvale-
vrijedna, ali mislim da kupnju aparata tre-
ba rješavati država. istina, pet milijuna kuna 
za jedan aparat nije malo novca, ali siguran 
sam da se uz racionalizaciju nekih drugih 
troškova može izdvojiti potreban novac. to 
više što se nitko ne želi odreći javnog i soli-

aparat za intraoperacijsko zračenje 
karcinoma dojke morala bi kupiti država

nju aparata za intraoperacijsko zračenje u 
onkologiji. 
B zbog čega je ovaj aparat važan i koje su 
njegove prednosti u odnosu na klasično zra-
čenje?
prije svega, aparat o kojemu govorimo mo-
rale bi imati sve zdravstvene ustanove koje 
imaju veliki broj pacijentica s karcinomom 
dojke. u hrvatskoj imamo tri bolnice u koji-
ma se liječi više od 80 posto svih bolesnica, 
a naši klinički bolnički centri mogu u cijelo-
sti pokriti patologiju karcinoma dojke. 
aparatom za intraoperacijsko zračenje dio 

udruga europa donna hrvatska od 2012. 
godine prikuplja novac za kupovinu apa-
rata za intraoperacijsko zračenje koji bi se 
koristio u klinici za tumore kbC-a “sestre 
milosrdnice” i ženama oboljelima od raka 
dojke omogućilo jednokratno zračenje. 
od potrebnih pet milijuna, u pet je godina 
prikupljeno tek 1,3 milijuna kuna što zna-
či da će, ovim tempom, trebati još barem 
petnaestak godina da se prikupi potreban 
novac! predstojnik klinike za tumore prof. 
dr. sc. danko velimir vrdoljak odgovorio je 
na naša pitanja, među ostalim, i o znače-
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ProF. Dr. SC. DaNKo velIMIr vrDoljaK, PreDSTojNIK KlINIKe Za TUMore KbC-a „SeSTre MIloSrDNICe“

aparat za intraoperacijsko zračenje 
karcinoma dojke morala bi kupiti država

od potrebnih pet milijuna, udruga europa donna HrvatsKa u pet je godina uspjela 
priKupiti 1,3 milijuna Kuna što Znači da će, ovim tempom, treBati još Barem petnaestaK 
godina da se osigura potreBan novac
darnog zdravstva pa nam je i oprema važna 
i nužna. mi danas imamo izvanredne apara-
te za zračenje kao i nove dijagnostičke me-
tode, ali i o nabavci aparata za intraopera-
cijsko zračenje treba ozbiljno razmišljati. 
B imate li ikakvih naznaka da bi država ku-
pila aparat?
ministar zdravstva je na jednoj nedavno 
održanoj zdravstvenoj tribini obećao da će 
ministarstvo sudjelovati u kupovini aparata. 
nadam se da će se to ostvariti. i svi se tome 
veselimo. 
no moram reći da ja ne mogu misliti samo 
na svoju kuću, samo na svoju ustanovu. ov-
dje operiramo tisuću karcinoma dojke go-
dišnje, ali veliki broj bolesnica operira se i u 
kb dubrava, isto tako i na rebru kao i u spli-
tu, rijeci, u osijeku. ne bih želio da dođe do 
nejednakosti. jer, ako se za kliniku koju vo-
dim aparat kupi, otvara se pitanje nejedna-
kog tretmana pacijentica koje se operiraju u 
drugim ustanovama. stoga držim da bismo 
morali imati tri aparata za intraoperacijsko 
zračenje za tri zdravstvena centra koji imaju 
veliki broj karcinom dojke. kao što sam re-
kao mi imamo godišnje tisuću pacijentica, a 
još oko dvije tisuće žena operira se u drugim 
centrima. uvjeren sam da na ovaj način tre-
ba razmišljati što, naravno, treba dogovoriti 
na višoj razini. 
B davnih ste godina, s još nekoliko kolega 
iz hrvatske, bili u prvoj “rundi” na edukaciji 
za operaciju s intraoperacijskim zračenjem 
u europskom onkološkom centru u milanu.
da, nadali smo se da ćemo još 2009., 2010. 
godine početi raditi aparatom. a eto, čeka-
mo već osmu godinu. 
B je li aparat za intraoperacijsko zračenje 
standardna metoda liječenja u razvijenijim 
zemljama?

onkologija je multidisciplinarna. svaki se 
pacijent mora prikazati multidisciplinar-
nom timu, to je od svega najvažnije. ne 
može samo kirurg odlučivati što će biti s 
pacijentom, ne može to ni samo onkolog 
ni samo radioterapeut. odluka je zajednič-
ka, a za svakog se pojedinačnog bolesnika 
analizira što je za njega najbolje. dakle, ni 
aparat o kojemu govorimo nije za baš sva-
ku bolesnicu s rakom dojke. ali jest za ženu 
koja ima mali tumor, koji je smješten lokal-
no u dojci s negativnom aksilom što čini 40 
posto bolesnica. pa zar nije golema stvar 
obaviti i intraoperacijsko zračenje kako ta 
žena ne bi kasnije morala na 30 zračenja? 
kako ne bi morala šest tjedana, dakle mje-
sec i po dana, svaki dan, dolaziti u bolnicu. 
ona je i mentalno disfunkcionalna, jer je 
svaki dan u bolnici, a čovjek koji dolazi u 
bolnicu je bolestan. 
B može li se lokalno zračenje s ovim apa-
ratom provoditi i kod pacijenata s drugom 
karcinomima? 
potencijalno, može se koristiti i za druge 

lokalitete, u ginekologiji, kod tumora glave 
i vrata, čak i u nekim dijelovima debeloga 
crijeva. 
B u posljednje se vrijeme puno govori i o 
tome da hrvatska ima drugo najlošije pre-
življavanje od malignih bolesti u europi. Što 
učiniti?
dokazano je da je u onkološkim centrima u 
kojima se radi multidisciplinarno preživlja-
vanje od malignih bolesti bolje do 20 posto. 
to je znanstvena referenca. i nikada mi nije 
bilo jasno zbog čega kod nas dolazi do dis-
perzije onkoloških bolesnika u mnoge bol-
nice, što nam također donosi lošije rezul-
tate. nacionalnim konsenzusom trebalo bi 
odrediti da se onkološki bolesnici mogu lije-
čiti samo u onkološkim centrima jer je pre-
življavanje 20 posto veće. imamo i znamo 
za stručne preporuke. pravila u onkologiji 
su vrlo jasna, vrlo stroga, postoje protokoli 
od koji se ne bi smjelo odstupiti. i to donosi 
najbolje rezultate i najduže preživljavanje. 
dakle, ako kirurg nema 50 karcinoma doj-
ke godišnje, to ne bi smio ni raditi. ako ki-
rurg nema 50 karcinoma debeloga crijeva 
godišnje, to ne bi smio raditi. ili, ne može 
se karcinom pankreasa, kojih ima relativno 
malo, operirati u 15 ili 20 bolnica. po meni 
je to vrlo jednostavno. siguran sam da se 
cjelokupna onkologija u hrvatskoj može 
zbrinuti u šest kliničkih bolničkih centara i 
dvije kliničke bolnice. primjerice, fantastič-
na organizacija transplantacijskog centra u 
kb merkur dovela nas je u transplantaciji 
organa u vrh svijeta i nikome ne pada na pa-
met da se pacijent na transplantaciju šalje u 
Čakovec ili u kliniku za tumore.
u medicini doista imamo vrhunske struč-
njake i puno se toga može riješiti samo bo-
ljom organizacijom. 
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lIječNIčKI KUTaK

Dr. Ivo belaN biti jači od alkohola
u većine ljudi jetra raZgradi Za otpriliKe jedan sat onu Količinu alKoHola Koja se nalaZi u čaši 
vina ili piva. prema tome, aKo je to sve što popijete u jednom satu, jetra će s tim iZaći na Kraj i 
svLadati neprijateLja

Što se događa kad čovjek popije čašu al-
koholnog pića? naše je tijelo čudesna 

mašina koja ima sposobnost da prepozna 
i da se brani od raznih otrova, tako i od al-
kohola, pa nastoji da ga se riješi što prije. 
nakon konzumacija alkohol se brzo resor-
bira kroz stijenke crijeva i dolazi u krv koja 
ga zatim odnese u jetru s ciljem da bude 
razgrađen. u većine ljudi jetra razgradi za 
otprilike jedan sat onu količinu alkohola 
koja se nalazi u čaši vina ili piva. prema 
tome, ako je to sve što popijete u jednom 
satu, jetra će s tim izaći na kraj i svladati 
neprijatelja.
međutim, ako prijeđete granicu brzine te 
razgradnje, jetra se neće moći više nositi 
s tim opterećenjem i krvna će struja odni-
jeti alkohol u mozak. ako količina alkoho-
la u krvi prijeđe određenu granicu, čovjek 
se počinje osjećati pripit, ima vrtoglavicu i 
postaje veseo i bezbrižan. sve je to rezul-
tat djelovanja alkohola na stanice i krvne 
žile mozga. svakako, tu spada i glavobolja 
i mamurluk koji se osjećaju sutradan.
Što vam još može učiniti alkohol? u želu-
cu on može oštetiti sloj sluzi koja ublažuje 
učinke želučane kiseline i može stimulirati 
želudac da stvara više kiseline. zato je ne-
razborito za bolesnike s čirom na želucu ili 
dvanaesniku piti alkoholna pića.
alkohol može utjecati i na srce. ako osoba 
boluje od angine pectoris (bolovi u grudi-
ma uzrokovani srčanim oboljenjem), pije-
nje alkohola će smanjiti obim i intenzitet 
fizičkog rada kojemu se osoba može izloži-
ti prije nego počnu bolovi i to zato što alko-
hol suzuje već ionako djelomično blokirane 
arterije koje vode prema srcu.

a seks? alkohol pojačava želju, a 
umanjuje moć
shakespeare je bio u pravu kad je kazao 
da alkohol provocira seksualnu želju, ali 
oštećuje „izvedbu“ – barem u muškaraca. 

grudi, genitalnu dlakavost sličnu ženskoj i 
manju dlakavost na licu. to je rezultat po-
većane količine ženskih hormona u krvi 
muškaraca koje oštećena jetra nije uspjela 
razgraditi i odstraniti iz tijela.
kod žena, pak, koje uzimaju često i puno al-
kohola, posljedice mogu biti, među ostalim, 
smanjenje seksualnih želja, otežano posti-
zavanje orgazma itd. najgore je od svega 
što konzumiranje alkohola predstavlja rizik 
za zdravu trudnoću. trošenje većih količina 
alkohola povećava sklonost i rizik od poba-
čaja ili rođenja mrtvog čeda. a ona novo-
rođenčad rođena živa češće su izložena ra-
znim razvojnim anomalijama i oštećenjima. 
alkohol može oštetiti srce, pluća i mozak 
ploda u maternici. Gotovo se sve eksperti 
slažu u mišljenju da bi se trudnica trebala 
okaniti alkohola u potpunosti.

dopušteno ako je umjereno i da ne 
postanemo ovisni
međutim, valja kazati da alkohol ima i nekih 
dobrih strana pa nema razloga da se pot-
puno odreknete koje čašice povremeno. 
poznato je da umjerene količine alkohola 
mogu pomoći u prevenciji srčanog infarkta 
na taj način što u manjim količinama alko-
hol povećava u krvi koncentraciju lipopro-
teina visoke gustoće.
kao što nam je svima poznato, uz malo 
alkohola možemo postati i društveniji, jer 
on opušta neka naša kočenja i povremeno 
može olakšati tjeskobu, zabrinutost i nemir. 
sve su ovo dobroćudni učinci, pod uvjetom 
da ne postanemo ovisni o njima.
ne postoje dokazi da će umjereno pijenje, 
npr. jedna ili dvije čaše vina ili jedna ili dvije 
krigle piva dnevno učiniti nešto loše osobi 
koja je u punom zdravlju. ipak, bilo bi bolja 
kad to ne bi bilo baš svaki dan. osim toga, 
osobe s prekomjernom tjelesnom težinom 
trebaju češće izbjegavati alkohol, jer on sa-
drži puno kalorija.

razlog je taj što alkohol djeluje direktno na 
testise, smanjujući stvaranje testosterona 
– muškog spolnog hormona – a testoste-
ron je preduvjet za erekciju. alkohol može 
također oslabiti sportske rezultate i samu 
aktivnost, jer suzuje arterije kroz koje krv 
teče prema srcu i drugim mišićima.
ako ste prosječan, samo povremeni konzu-
ment alkohola koji to čini u društvu, onda 
neposredne učinke alkohola možete sma-
njiti tako da prije nego što krenete na pijaču 
pojedete ili popijete (bezalkoholno!). hrana 
ili piće neće vam pomoći da brže razgrađu-
jete alkohol, ali će ponešto usporiti njegovu 
resorpciju – usporavanjem prolaza alkohola 
kroz želudac. masna hrana (ili šačica masli-
na) najbolje usporava taj proces.

oštećenje jetre – najopasnija 
posljedica
kod onog koji kronično konzumira alko-
hol, a zbog stalnog isušenja (dehidracije) 
tjelesnih stanica, s vremenom počinje pro-
padanje i jetrenih stanica (ciroza). kronični 
alkoholičar, sa sklonošću prema niskoj kon-
centraciji šećera u krvi (hipoglikemija), imat 
će vrlo česte i ozbiljne napadaje drhtanja, 
glavobolje, ubrzanog srčanog rada, zno-
jenja itd., zato jer oštećena jetra ne može 
osigurati krvnoj cirkulaciji dovoljne količine 
šećera, i naravno, oštećena jetra ne može 
više efikasno oslobađati tijelo od alkohola 
koji onda ostaje u krvi, isušuje stanice svug-
dje u organizmu i konačno ih razara.
ako konzumacija većih količina alkoho-
la potraje dulje vrijeme, taj alkohol može 
oštetiti srčani mišić i zbog toga su kronični 
alkoholičari često iscrpljeni. srce može čak 
i zakazati u svojoj funkciji odmah u početku 
nekog težeg fizičkog rada. osim tih nepo-
voljnih učinaka alkohol može oštetiti inteli-
genciju i pamćenje. nepopravljivo.
muškarci koji puno piju mogu razviti ženske 
tjelesne karakteristike: viši glas, povećane 
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Piše: dr. Ivo Belan
tehnološka nova dostignuća, lakši pristup 
informacijama i veća financijska participa-
cija, samo su neki od razloga što se sve više 
pacijenata uključuje u svoju zdravstvenu 
skrb. trend povećanog angažiranja bole-
snika posebno je evidentan u skrbi obolje-
lih od raka.
diljem svijeta niču portali kreirani posebno 
za pacijente s dijagnozom zloćudne bolesti. 
na primjer, jedan nedavno otvoren portal u 
sad-u, privukao je 15.000 korisnika u samo 
nekoliko mjeseci, a očekuje se 5.000 redov-
nih pregleda u sljedećih tri do četiri 
mjeseca. 50.000 bolesnika od raka 
značajna je populacija pacijenata i 
prilika za farmaceutsku industriju 
da privuče tu populaciju na način 
koji nikad prije nije bio moguć.

liječenje u dnevnom boravku
nije slučajno da se bolesnici sve više 
uključuju u svoju vlastitu zdravstve-
nu skrb. javljaju se novi društveni 
trendovi, a i brojni programi koje 
iniciraju zdravstvene vlasti niza 
zemalja, potiču uključivanje paci-
jenata. bolesnicima je danas sve 
više opcija na raspolaganju i one im 
omogućuju da više nego prije zna-
ju općenito o svom zdravlju, svojoj 
zloćudnoj bolesti i terapeutskim 
mogućnostima.
Ciljana liječenja postaju normalna stvar u 
terapiji raka. predviđa se da će uskoro više 
od trećine tržišta lijekova protiv zloćudnih 
bolesti biti oralna terapija (belupo u svom 
portfelju preparata za liječenje zloćudnih 
bolesti ima nekoliko kvalitetnih proizvoda. 
to su: bixalan, letrilan, strazola, astrea i 
docetaksel).
kako se liječenje polako premješta od pro-
storije gdje pacijent prima infuzijsko lije-
čenje prema dnevnom boravku u svome 
domu, tako i sve veće oslanjanje doktora 
na oralnu terapiju, čini pacijenta i one koji 

potaknuti pacijenta da se što efikasnije 
uključi u liječenje  zloćudne bolesti
Budući da Bolesnici oBoljeli od raKa imaju sve veću ulogu u svojem liječenju, farmaceutsKa 
industrija moŽe pomoći u usmjeravanju pacijentovog angaŽmana, Koristeći raZne Kanale 
KomuniKacije i nudeći dopunsKi sadrŽaj za boLesnike

skrbe za njega, jednima od najodgovornijih 
za uredno, savjesno pridržavanje propisa-
nom liječenju.

informacije iz mnogobrojnih izvora
za bolesnike nije pitanje hoće li se uključi-
ti u donošenju odluke o terapiji, nego kako 
se uključiti. bolesnici trebaju informacije o 
njihovoj posebnoj vrsti zloćudnog tumora, 
terapeutskim opcijama, značaju disciplini-
ranog provođenja liječenja, postupanju s 
nuspojavama lijekova i o važnosti podrške 
od drugih bolesnika.

Farmaceutske kompanije i drugi izvori in-
formacija trebaju znati da bolesnici od raka, 
kao i oni koji im pružaju zdravstvenu skrb, 
danas koriste informacije iz mnogobrojnih 
izvora.
takvi bolesnici u većini slučajeva su starije 
dobi, koji obično preferiraju pisane infor-
macije u usporedbi s online komunikaci-
jom. međutim, i ta komunikacija postaje 
sve popularnija, bez obzira na dob bole-
snika. jedna nedavna anketa obavljena u 
sad-u, pokazala je da 53 posto osoba, u 
dobi od 65 i više godina, koristi internet, a 

onih između 50 i 64 godine ima 77 posto. 
sve to pokazuje koliko su pacijenti opće-
nito danas gladni informacija. razumlji-
vo, oni će i nadalje nastaviti čitati tiskane 
materijale i konzultirati se sa zdravstvenim 
djelatnicima i skrbnicima. usprkos starijoj 
dobi, dvostruko je vjerojatnije da će takva 
vrst bolesnika svoje online zdravstvene in-
formacije podijeliti s drugima, nego što je to 
kod prosječnog korisnika interneta. prema 
tome, kompanije i druge strukture u druš-
tvu, koje su zainteresirane za tu populaciju 
bolesnika, napravit će veliki propust ako se 

fokusiraju samo na jedan kanal ko-
munikacije. u razvijenim državama 
zapada, dvije trećine pacijenata s 
rakom potraži informacije online. 
oni vjeruju tim informacijama. ta-
kvim se bolesnicima može pomoći 
u usmjeravanju, kako bi pronašli što 
relevantnije podatke, specifične za 
njihove potrebe. danas pacijent ne 
mora dugotrajno prolaziti interne-
tom, kroz informacije, na primjer o 
raku dojke ili debelog crijeva, a ima 
rak pluća. specifičnu, a ponekad i 
personaliziranu informaciju, pruža-
ju mu brojni novootvoreni portali.
sve više bolesnika želi i treba biti 
ozbiljno angažirano u pitanjima 
svog zdravlja.
portali specijalizirani za zloćudne 
tumore imaju izvanrednu prednost 

pred općenitim zdravstvenim portalima, iz 
jednostavnog razloga što se u takvim por-
talima korisnici mogu fokusirati na pitanja 
koja su postala središnja u njihovom životu. 
u njima nalaze široku lepezu informacija, 
od najopćenitijih pa sve do najnovijih rezul-
tata kliničkih ispitivanja. osim toga, inter-
net je na raspolaganju 24 sata, svaki dan.
neka istraživanja pokazala su da značajna 
većina pacijenata, 77 posto, žele postavljati 
pitanja svom liječniku, bez dolaska u ambu-
lantu. Gotovo 75 posto željelo je razgovarati 
online sa svojim doktorom.

MeDICINa I bIZNIS
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simpoziju je prisustvovalo 70aK liječniKa iZ rijeKe i oKolice, primarno liječniKa oBiteljsKe 
medicine te pedijatara, a govorilo se o temama od influence preKo liječenja pneumonija pa sve 
do rasprave o cjepivima

aKTualno

SIMPoZIj o INFlUeNCI I PNeUMoNIjI

Piše: Nikola Katana, mag. pharm.
belupo je ove godine sudjelovao s izložbe-
nim prostorom na simpoziju pod nazivom 
„influenca i pneumonija“, održanom 28. si-
ječnja u hotelu jadran u rijeci, a u organiza-
ciji hrvatskog društva za infektivne bolesti, 
sekcije za respiratorne infekcije. radi se o 
redovitom godišnjem skupu na kojem se ra-
spravljalo o uvijek aktualnim problemima 
influence i pneumonije. 
influenca je najteža virusna bolest respira-
tornog sustava koja se svake godine pojav-
ljuje epidemijski, a praćena je brojnim kom-
plikacijama. pneumonija ili upala pluća je 
vrlo česta i teška komplikacija influence. 
na simpoziju je prisustvovalo 70-ak liječni-
ka iz rijeke i okolice, primarno liječnika obi-
teljske medicine te pedijatara. pokriven je 
široki izbor tema iz područja respiratornih 
infekcija, od influence preko liječenja pne-
umonija pa sve do rasprave o cjepivima. 
predavači su bili naši eminentni stručnjaci iz 
navedenog područja, s klinike za infektivne 
bolesti „dr. Fran mihaljević“ te hrvatskog 
zavoda za javno zdravstvo, svi skupa pred-
vođeni prof. dr. sc. ilijom kuzmanom. svrha 
tečaja bila je da se medicinskim stručnjaci-
ma približi i rasvijetli navedena problemati-
ka te da se produbi i proširi njihovo znanje o 
influenci i pneumoniji.
nakon svakog predavanja vodile su se vrlo 
informativne rasprave u kojima se pokušalo 
teorijsko znanje staviti u svakodnevnu prak-
su te se i na taj način dodatno približiti liječ-
nicima obiteljske medicine. veliki naglasak 
je stavljen na, u zadnje vrijeme, vrlo raširen 
problem kampanje protiv cijepljenja djece, 
koji sada već poprima epidemijske razmje-
re, te je jednoglasno ocijenjen kao vrlo ri-
zična pojava po čitav zdravstveni sustav. 
jednoglasno je donesen zaključak da je po-
trebna detaljna i sveobuhvatna edukacija 
roditelja, tj. širokih slojeva stanovništva, da 

predstavljene hrvatske smjernice za 
dijagnosticiranje i liječenje pneumonija

bi se na taj način razbile predrasude i preo-
krenuo trend. također, vodile su se vrlo ko-
risne rasprave iz svakodnevne prakse liječ-
nika obiteljske medicine, kada dati a kada 
ne antimikrobnu terapiju, koji je pravi lijek 
izbora u kojem trenutku te ostala pitanja 
koja su uvijek u interesu liječnika praktičara.
na simpoziju su predstavljene i hrvatske 
smjernice za dijagnosticiranje i liječenje 
pneumonija, koje su napravljene pod vod-
stvom prof. dr. sc. ilije kuzmana. poseban 
naglasak je stavljen na skupoću pneumonija 
koje se liječe u bolnicama te je zaključeno 
da je od kritične važnosti da se sve pneu-
monije, koje je medicinski opravdano i mo-
guće, liječe ambulantno.

na izložbenom prostoru belupa, koji su li-
ječnici jako dobro prihvatili i posjetili, pred-
stavljen je i novi materijal za silapen k, koji 
je jednoglasno ocijenjen vrlo korisnim. be-
lupovi antimikrobni lijekovi vrlo su dobro 
poznati i prihvaćeni od liječnika obiteljske 
medicine, koji su u više navrata naglasili da 
su vrlo zadovoljni njihovom kvalitetom i do-
stupnošću te da im je uvijek drago prepisa-
ti njihovim pacijentima provjeren i domaći 
lijek. s obzirom na vrlo široku paletu belu-
povih antibiotika, koji pokrivaju praktički či-
tav spektar infektivnih bolesti, čast nam je 
bila podržati skup, jer kao i uvijek težimo da 
budemo ravnopravni partneri i liječnicima i 
cjelokupnom zdravstvenom sustavu.
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KroniKa

hrvatsko farmaceutsko društvo obilježilo 
je 27. veljače  u zagrebačkom hotelu Westin 
70 godina djelovanja te strukovne udruge 
koja okuplja hrvatske farmaceute radi una-
pređivanja stručnog i znanstvenog rada. 
brojnim uzvanicima, prijateljima i partne-
rima hrvatskog farmaceutskog društva, 
koga su predstavljali mr.sc. darko takač, 
mr.pharm., dr.sc. maja jakševac mikša, 
mr.pharm., te anita Galić, mr.pharm., po-
zdravnim su se govorom obratili dekan 
Farmaceutsko-biokemijskog fakulteta 
sveučilišta u zagrebu prof.dr.sc. Željan 
maleš, predsjednik hrvatske akademi-
je znanosti i umjetnosti akademik zvon-
ko kusić, predsjednik zagrebačke grad-
ske skupštine andrija mikulić te ministar 
zdravstva u vladi republike hrvatske prof.
dr.sc. milan kujundžić  koji je istaknuo da 
zajedništvo liječnika i ljekarnika predstav-
lja temelj zdravstvenog sustava ali i temelj 
zdravlja, naglasivši da hFd ima velike za-
sluge u kvaliteti liječenja u hrvatskoj. 
na svečanosti je predstavljena i knjiga 
“ljekarnički dom - od privatnog vlasništva 
do staleškog doma”, autorica  stelle Fa-
tović-Ferenčić, jasenke Fereber bogdan i 
maje jakševac mikša.  knjiga sadrži niz teš-
ko prikupljenih i još neobjavljenih, a time i 
vrlo vrijednih podataka iz povijesti farma-
ceutske struke i po svom je sadržaju jedin-
stvena. knjigu su predstavili recenzenti 
Željan maleš, nikola kujundžić i jasenka 
Ferber bogdan.
izvršna direktorica hFd maja jakševac 
mikša pozvala je okupljene farmaceute na 
snažnije jedinstvo struke i proširenje djelo-
kruga rada ljekarnika s dodatnim usluga-
ma jer bi to, uvjereni su, dovelo do velikih 
ušteda u zdravstvu.
predsjednik hFd-a darko takač naglasio 
je kako je hrvatska mreža ljekarni kvalitet-
na i osigurava dostupnost lijekova većini 
stanovnika hrvatske, osim možda u ne-
kim malim ruralnim područjima. “danas je 
uloga farmaceutske struke puno ozbiljnija 
nego ikad ranije i zato je potrebno riješiti 

obIljeŽeNa obljeTNICa HrvaTSKoG FarMaCeUTSKoG DrUŠTva

70 godina u službi zdravlja
 

zajedniŠtvo liječniKa i ljeKarniKa predstavlja temelj Zdravstvenog sustava ali i temelj 
Zdravlja, KaZao je ministar Zdravstva prof.dr.sc. milan KujundŽić

status ljekarništva u zdravstvu, podići razi-
nu farmakoterapije u hrvatskoj te održati 
stratešku farmaceutsku industriju”, kazao 
je predsjednik hrvatskog farmaceutskog 
društva.
predsjednik hrvatskog farmaceutskog 
društva  darko takač i izvršna direktorica 
maja jakševac mikša uručili su partnerima 
društva zahvalnice za dugogodišnju uspješ-
nu suradnju. zahvalnicu je u ime belupa 
primio predsjednik njegove uprave hrvoje 

kolarić, mr.pharm., mba koji je zahvalio 
vodstvu društva što u belupu  prepoznaje 
prijatelja i partnera. 
“punih 70 godina bogate i časne povije-
sti našeg društva govori da riznica trajnih  
vrijednosti, koja počiva  na znanju i vjero-
dostojnosti, nema cijenu. vrijednosti koje 
promičete zalog su budućnosti. vjerujem 
da ćemo ih živjeti zajedno, kao što smo i 
dosada činili. Želim vam još puno lijepih ro-
đendana”, poručio je hrvoje kolarić.
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u koprivničkoj zgradi Gradske uprave be-
lupo je svečano dodijelio nagrade najaktiv-
nijim klizačima ovogodišnjeg koprivničkog 
klizališta. kao sastavni dio “koprivničke 
bajke”, s velikom podrškom belupa, kliza-
lište je bilo mjesto dijeljenja entuzijazma 

NaGraDe NajaKTIvNIjIM KlIZačIMa Na “KoPrIvNIčKoj bajCI”

u dva mjeseca naši mali KliZači svaKodnevno su sat vremena na KliZalištu posvetili vrijednostima 
Za Koje Belupo drŽi da su Ključne te iH ZBog toga i ZasluŽeno nagradili

KroniKa

Gradski park krasilo je blagdansko uređe-
nje, 16.000 lampica, kuća djeda mraza, 
koprivkova kuća, podravska hiža, jaslice, 
klizalište, birana ugostiteljska ponuda i 
kulturno zabavni programi.
najveće oduševljene za mališane bio je pa-
viljon – kuća djeda mraza, tematski uređe-
na i prilagođena najmlađima te klizalište 
koje su od 15. prosinca pa sve do 15. veljače 
posjetili brojni klizači, hokejaši i oni koji su 
napravili svoje prve korake na ledu. uku-
pno je klizalo 4.100 klizača.
u bajkovitom parku bilo je smješteno 16 

belupo nagradio ustrajnost, entuzijazam, strast i posvećenost uspjehu
sporta, zdravlja, zabave i veselja. taj “ledeni 
forum” smješten u gradskom parku, bio je 
otvoren za sve ljude, i mlade i stare, ama-
tere i profesionalce, gdje su neki napravili i 
prve korake na ledu.
najaktivniji klizači koji su prikupili svaki 

po 60 bodova u svojim knjižicama dolaza-
ka, anteja sabolić te brat i sestra dorijan i 
lukrecija jakupec, od belupa su primili na-
gradu u obliku bona za sportski dućan inter-
sport, svaki u vrijednosti od 300 kn.
na svečanom obilježavanju dodjele na-

Koprivnička zima u 
brojkama

drvenih kućica u kojima je unikatne i zani-
mljive suvenire, božićne ukrase, domaće 
specijalitete, domaće kobasice te doma-
će likere i kuhana vina nudio 41 izlagač (13 
predstavnika udruga, 7 udruga žena, 17 obr-
ta i opG-ovca te 4 ugostitelja).
kulturno-zabavni program odvijao se u bli-
zini dvorca na bajkovitoj pozornici u kopriv-
kovoj kući. ukupno je održano 26 koncera-
ta, a program su svojim nastupima obogati-
la 4 dječja vrtića, 3 osnovne škole, Gimnazi-
ja Fran Galović, umjetnička škola Fortunat 
pintarić te 4 crkvena zbora.
u sklopu koprivničke bajke 17. prosinca odr-
žan je i Wine fest na kojem je sudjelovalo 12 
vinara iz cijele hrvatske.

na otvorenju koprivničke bajke 15. pro-
sinca u 18 sati na zrinskom trgu pušteno 
je 500 lampiona s božićnim željama te za-
bilježeno oko 2.000 posjetitelja, a tijekom 
cijelog razdoblja koprivničku bajku posje-
tilo je oko 5.000 posjetitelja.
u koprivničkoj bajci sudjelovalo je oko 
1.000 izvođača, sedam likova iz bajke, 
snjegović, sob i djed mraz. Cijela kopriv-
nička bajka bila je humanitarnog karaktera 
te su za humanitarnu akciju “darujte osmi-
jeh laticama” prikupljene 32.466,54 kune.
uz belupo, partneri koprivničke bajke bili 
su podravka, Carlsberg Croatia, hartmann 
i komunalac koji su uvelike pomogli da taj 
projekt postane još bolji i ljepši.
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Što su o klizanju podijelili s nama nagrađeni lukrecija, dorijan i antea
KLIZALIŠTE

da belupo zajedno s gradom koprivnicom 
u sklopu projekta klizališta svake godine 
pruža veliku podršku mladim ljudima da 
ostvare svoje ambicije i da žive zdrav život, 
potvrđuju nam upravo komentari nagrađe-
nih, najaktivnijih klizača.
“na klizanje idemo već 6 – 7 godina” rekla 

je lukrecija jakupec, jedna od dobitnica 
nagrade koju su roditelji zajedno s bratom 
dorijanom vozili iz peteranca na koprivnič-
ko klizalište. lukrecija je izjavila kako je ove 
godine posjet klizalištu bilo još ljepše isku-
stvo. prije klizanja obišli bi park i razgledali 
sadržaj božićne bajke te su se jednom prili-

kom i slikali s djedom božićnjakom. za-
bavljali bi se na klizaljkama dok bi rodi-
telji išli na kuhano vino. lukrecija trenira 
košarku, ali joj je klizanje postala strast.
“mi smo stvarno bili dosadni mami i 
tati da nas svaki dan voze na klizanje. 
znalo je biti trenutaka da smo na jedno 
50 minuta bili sami, onda smo se lovili 
po klizalištu, bilo je tu pada i smijeha.” 
objašnjava lukrecija jakupec.
“dok sam bila mala tata me vodio na 
klizanje” objašnjava dvanaestogodiš-
nja antea sabolić, sestrična lukreci-
je i dorijana s kojima bi išla zajedno 
na klizanje. antea se bavila još i ko-
šarkom i rukometom te plesala u fol-
kloru te vidi mogućnost spoja plesa i 
klizanja.
“ja najbolje kližem jer sam išao i u školu 
hokeja” tvrdi dorijan kojeg je otac vo-
zio u jutarnjim satima kada je bio termin 
treninga hokeja te je čak išao i dva puta 
dnevno na klizanje. izrazio je želju da 
želi biti hokejaš.

belupo nagradio ustrajnost, entuzijazam, strast i posvećenost uspjehu

grada prisutni su bili zamjenik koji obnaša 
dužnost gradonačelnika koprivnice mišel 
jakšić, zamjenica gradonačelnika, gospo-
đa melita samoborec, pročelnik upravnog 
odjela za društvene djelatnosti i europske 
poslove darko ledinski, direktorica odnosa 
s javnošću belupa snježana Foschio-bartol 
sa svojim suradnicima te petra bijač iz ko-
munalca.
“naši mladi klizači najbolji su dokaz koliko 
naše klizalište ima smisla, koliko je potreb-
no i koliko je zaživjelo u našem gradu, po-
sebice među najmlađima.” kazao je mišel 
jakšić te dodao “mi u koprivnici radimo sve 
na tome da budemo grad mladih ljudi, ne 
samo kroz prizmu da budemo grad zna-
nja, inovacija i promicanja granica, nego da 
budemo i grad sporta, dakle grad zdravog 
života.” mišel jakšić posebice se zahvalio 
belupu kao jednom od glavnih investitora 
postajanja klizališta. “zahvaljujem belu-

pu na tome što je klizalište i dalje s nama 
te što sve više i više mladih ljudi iz drugih 
krajeva naše županije dolazi na klizanje.” 
time je i naglasio snagu veze belupa kao 
sastava grupe podravka s gradom koprivni-
com. “ovime se potvrđuje koliko puno toga 
zajedno odrađujemo i nadam se da ćemo i 
u budućnosti na taj način raditi.” rekao je 
mišel jakšić.
“u deset godina suradnje na projektu kliza-
lišta i promicanju vrijednosti zdravlja, od-
gojili smo generacije mladih klizača” rekla 
je snježana Foschio-bartol te dodala “činit 
ćemo to i ubuduće.” u suradnji belupa i gra-
da koprivnice postoji čvrsta želja za promi-
canjem zdravlja putem projekta klizališta 
te nada da će svake godine imati sve više 
mladih ljudi koji će dijeliti zajedničke vrijed-
nosti.
belupove ključne vrijednosti, a to je ustraj-
nost, entuzijazam, strast, posvećenost pre-

ma uspjehu i rezultatu, mogu samo oni 
koji žive upravo te vrijednosti. njego-
vanje i promicanje vrijednosti zdravlja 
upravo se potvrđuje primjerom koji su 
pokazali najaktivniji klizači. u dva mje-
seca naši mali klizači su svakodnevnih 
sat vremena svoga života na klizalištu 
posvetili vrijednostima za koje belupo 
drži da su ključne te ih zbog toga i za-
služeno nagradili.
osim poklon bonova intersporta, koji će 
zasigurno pridonijeti tome da si priušte 
vlastite klizaljke, mali entuzijasti dobili 
su i poklon-vrećice podravke i dnevnu 
kartu na bazenima Cerine.
poklone su im uz v.d. gradonačelni-
ka i snježanu Foschio-bartol, uručili 
i njeni kolege iz belupa, petra bijač u 
ime komunalca te dogradonačelnica 
melita samoborec i pročelnik darko 
ledinski.
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Belupo KluB

česte promjene vlasti i stalan pritisaK na proiZvođače lijeKova Za smanjenje cijena čine farmaceutsKo 
trŽište dodatno KompleKsnim i Za većinu farmaceutsKiH Kompanija nepredvidivim

FarUK HaDŽIĆ, DIPl. ING. INF. SIS., Mba, DIreKTor ProDaje FarMavITe

a od 2013. godine direktor je prodaje. 
B kako je tekao vaš profesionalni razvoj?
nakon zaposlenja u Farmaviti 2010. godine 
proveo sam 3 godine radeći u sektoru it-a 
na poslovima poslovne analitike, poslovne 
inteligencije, implementaciji i održavanju 
Crm sistema i informacionog sistema sap, 
a usporedo se zanimao i za sve druge po-
slovne procese. Želio sam shvatiti bit funk-
cioniranja sustava do najsitnijih detalja, sve 
kako bih mogao što efikasnije doprinijeti 
rješavanju svakodnevnih “problema” s ko-
jima se kolege susreću, kako bih u konačnici 
dao svoj doprinos u unapređenju poslovnih 
procesa u Farmaviti.
na tim poslovima proširio sam znanje o 
farmaceutskom tržištu, poslovnim proce-
sima u području nabave, prodaje, marke-
tinga, računovodstva i upravljanju slože-
nim informacijskim sustavima. trudio sam 
se “ukrasti” znanje od iskusnijih kolega. u 
2011. godini počeo sam pohađati magiste-
rij poslovnog upravljanja koji sam uspješno 
okončao 2012. godine.
u tom razdoblju, prije imenovanja za di-

prilagodljiva smo kompanija koja predviđa tržišne trendove

rektora prodaje 2013. godine, istaknuo bih 
i specifično iskustvo vođenja projekta sana-
cije ljekarničkog lanca koji je bio u predste-
čaju. u ime boarda povjerenika imenovan 
sam za prokuristu problematične kompa-
nije s ciljem izrade sanacijskog programa i 
kasnije stabilizacije poslovanja. to iskustvo 
pomoglo mi je proširiti znanje iz biznisa ma-
loprodaje, upravljanja ljudskim resursima, 
financiranja, naplate potraživanja, budže-
tiranja, cash flow menadžmenta i zakonske 
regulative u ljekarničkoj djelatnosti, što mi 
je sve skupa bilo iznimno korisno nakon što 
sam postao odgovoran za prodaju koja se u 
slučaju Farmavite najvećim dijelom realizi-
ra upravo s ljekarnama.
B  na poziciji direktora prodaje nalazite se 
od 2013. godine. kakva su vaša očekivanja 
bila tada?
bio je to novi izazov, prilika za dodatno 
usavršavanje, nova znanja i primjenu po-
stojećih znanja i vještina. svakako ističem 
da sam od starta imao veliku profesional-
nu podršku od strane predsjednika uprave, 
koji je dobar dio svog znanja i dugogodiš-

Razgovarala: Elma Nenadić, dipl. novinarka
Faruk hadžić diplomirao je na sarajevo 
school of science and technology (buc-
kingham univerzitet) fakultetu u sarajevu 
2009. godine i stekao zvanje diplomiranog 
inženjera informacijskih sustava s dodat-
nom specijalizacijom iz ekonomije. Godine 
2012. na sarajevo Graduate school of busi-
ness (texas a&m univerzitet) stekao je aka-
demsko zvanje magistra poslovnog uprav-
ljanja (mba). profesionalnu karijeru započi-
nje 2010. godine u Farmaviti u sektoru it-a, 

SveN jUrKovIĆ, MaG. bIol. Mol., STrUčNI SUraDNIK U SeKTorU raZvoja PoSlovaNja I reGISTraCIje

rođen sam i cijeli život živim u zagrebu gdje 
sam završio i gimnaziju nakon koje sam, zbog 
u to vrijeme iznimnog zanimanja za biologiju, 
upisao prirodoslovno-matematički fakultet, 
smjer molekularne biologije. sva područja 
koja sam tijekom svoga školovanja prošao 
dala su mi izvrsnu podlogu i želju za istraživa-
njem nečega novoga te sam se samim time 
odlučio u samom startu svoje karijere okušati 
u farmakovigilanciji gdje sam se zadržao do 
danas. također, uz biologiju te farmakovigi-
lanciju, htio sam steći znanje i stranih jezika 
pa sam usavršio znanje engleskog i španjol-
skog mnogobrojnim tečajevima.
na samim počecima karijere, kada sam od-
lučio baviti se farmakovigilancijom, zaposlio 
sam se u inozemnoj tvrtki gdje sam proveo 
tri godine. tamo sam uspio dosta naučiti i 
proširiti svoje znanje iz tog područja, što 

je bila sjajna podloga za zaposlenje u belu-
pu, gdje sam vidio mogućnost proširivanja 
svog znanja i napretka, s obzirom na reno-
me same kompanije u hrvatskoj i u europi. 
u belupu radim kao stručni suradnik u sek-
toru razvoja poslovanja i registracije. moj 
posao je prikupljanja sigurnosnih informa-
cija o lijeku, obrađivanja nuspojava na lije-
kove iz belupova portfelja koje prijavljuju 
liječnici, farmaceuti, ali i sami pacijenti; 
te pripremanja dokumentacije za obnovu 
odobrenja, sigurnosne izmjene ili nove re-
gistracije lijekova. prikupljanje nuspojava 
o lijeku je iznimno važno kako bi se pravo-
vremeno moglo djelovati ako se otkrije što 
novo. prije svega, najvažnija je sigurnost 
pacijenata i jedna od naših glavnih uloga je 
to osigurati. trudimo se da su svi dovoljno 
i pravovremeno obaviješteni o svim mo-

jedna je od naših najvažnijih uloga je osigurati sigurnost pacijenata
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SveN jUrKovIĆ, MaG. bIol. Mol., STrUčNI SUraDNIK U SeKTorU raZvoja PoSlovaNja I reGISTraCIje

svakodnevno pratim regulatorne propise eua Kao i na drugim trŽištima Belupa KaKo Bi se 
osigurala usKlađenost sa zakonskim propisima

njeg iskustva bezrezervno podijelio. 
Želio sam ispuniti očekivanja uprave, što 
prije stvoriti potpunu kontrolu nad svim po-
slovnim procesima, povećati produktivnost 
i efikasnost, uspostaviti lanac odgovornosti 
unutar sektora i stabilnost u smislu pozicije 
na tržištu, plasirati nove i stare proizvode 
te stvoriti dobru radnu atmosferu i iskren i 
transparentan odnos s kupcima. mislim da 
sam uz pomoć radnih kolega u tome do-
brim dijelom i uspio. 
B Farmavita je jedna od vodećih bosansko-
hercegovačkih farmaceutskih kompanija. 
Što vama osobno predstavlja da ste dio 
tako velikog tima?
osobno mi imponira da sam trenutačno 
najmlađi direktor sektora u kompaniji i da 
sam dio tima koji je zaslužan da je Farma-
vita posljednjih godina izrasla u jednu od 
vodećih bosanskohercegovačkih farmace-
utskih kompanija.
sretan sam što radim okružen vrhunskim 
stručnjacima iz različitih područja, u jakoj i 
konkurentnoj kompaniji na domaćem trži-
štu, koja ima veliki potencijal za daljnji ra-

zvoj na domaćem i na inozemnim tržištima. 
B možete li nam predstaviti organizacijsku 
strukturu sektora prodaje na razini Farma-
vite?
Farmavita je na farmaceutskom tržištu bih 
prepoznatljiva kao domaći proizvođač ge-
neričkih lijekova i kao veledrogerija širokog 
spektra. samim tim u Farmaviti paralelno 
egzistiraju dva profitna centra. sektor pro-
daje odgovoran je za realizaciju poslovnog 
plana koji je podijeljen na prodaju lijekova 
iz vlastite proizvodnje i veledrogerijsku pro-
daju lijekova i medicinskih sredstava drugih 
proizvođača. unutar sektora egzistiraju tri 
odjela; telefonska prodaja, komercijalna 
prodaja i tenderska prodaja. 
B s kojim se problemima, po vašem mišlje-
nju, susreću farmaceutske kompanije?
mislim da je za većinu farmaceutskih kom-
panija najveći problem kompleksnost far-
maceutskog tržišta bih koji čine dva en-
titeta, deset kantona, jedan distrikt, 13 
ministarstava, 13 zavoda i 13 fondova, od 
kojih svaki ima specifičan način poslovanja. 
paralelno egzistira model generičke liste li-
jekova i model pozitivnih listi lijekova po za-
štićenom nazivu lijeka s različitim cijenama, 
a što je opet posljedica primjene različitih 
entitetskih zakona i pravilnika. 

Česte promjene vlasti i stalan pritisak na 
proizvođače lijekova za smanjenje cijena 
čine farmaceutsko tržište dodatno kom-
pleksnim i za većinu farmaceutskih kom-
panija nepredvidivim. u ovoj godini oče-
kujemo primjenu usvojenog državnog pra-
vilnika o maksimalnim cijenama što će se 
negativno odraziti na sve sudionike u lancu 
opskrbe lijekovima. osim kompleksnosti i 
specifičnosti, kao veliki problem industrije 
ističe se nelikvidnost i nesolventnost veli-
kog broja ljekarni i javnih zdravstvenih usta-
nova pa je unutarnji dug u industriji zabri-
njavajući. uzimajući u obzir očekivana sni-
ženja cijena, negativne posljedice dodatno 
će se odraziti na ljekarne, a što posebno na 
veledrogerije koje će biti izložene velikom 
riziku naplate potraživanja.
B kako osigurati dobar plasman proizvoda 
na tržište bih i što biste izdvojili kao najbit-
nije u načinu poslovanja Farmavite?
dobar plasman proizvoda ovisi o više fakto-
ra, a prije svega zakonodavnim pretpostav-
kama, strategiji, kvaliteti proizvoda, mar-
ketingu, konkurentnoj ponudi, poznavanju 
tržišta, učinkovitoj komunikaciji, iskrenom 
i transparentnom odnosu sa kupcima. stra-
teško usmjerenje uspijevamo oblikovati 

gućim rizicima i benefitima koje korištenje 
određenog lijeka donosi, prije svega pa-
cijenti, ali i oni koji im lijekove prepisuju. 
zato je iznimno važno praćenje novih do-
stupnih sigurnosnih informacija koje objav-
ljuju regulatorna tijela na europskoj razini. 
svakodnevno se susrećem s praćenjem re-
gulatornih propisa u eu-u kao i na ostalim 
tržištima belupa kako bi se osigurala uskla-
đenost sa zakonskim zahtjevima. posao je 
vrlo dinamičan te izazovan jer je dokumen-
tacija složena, a kako se legislativa mijenja, 
potrebno je njezino redovito praćenje kako 
bi bili u tijeku s najnovijim saznanjima. na 
sadašnjoj poziciji u belupu svoju motivaciju 

svakako nalazim u vrlo ugodnom okruže-
nju, izraženom timskom radu te kolegama 
koji su uvijek spremni pomoći što je svakako 
bitno za ovako odgovoran posao. komuni-
kacija je jako dobra, a najvažniji su među-
sobna potpora te dobro planiranje. 
u ovom poslu izuzetno je bitno poštovanje 
rokova koji su definirani regulatornim tije-
lima. s obzirom na velik broj belupovih li-
jekova koje kontinuirano pratimo, uvijek je 
rizik da nešto promakne ili da ne poštujemo 
definiran rok. međutim, trudimo se sve izvr-
šiti unutar prethodno određenog roka. zato 
uvijek postoji kontrola unutar tima kako bi 
se dodatno osigurali. zbog složenosti doku-

mentacije i različitih zahtjeva pojedinih trži-
šta, može se dogoditi propust kao izostavlja-
nje dijela dokumentacije ili sličnih pogreša-
ka, ali to su rizici koji postoje u svakom poslu. 
u slobodno vrijeme, strast su mi putovanja. 
svaki slobodan trenutak pokušavam posve-
titi istraživanju novih destinacija, kultura pa 
i samoj organizaciji putovanja. mislim da 
putovanja upotpunjuju život te kada se vra-
tite oduševljeni prirodnim ljepotama islan-
da ili očarani grandioznošću petre u jorda-
nu, multikulturalnim svijetom u jeruzalemu, 
što sam uspio doživjeti, život vam je odmah 
ljepši. trenutačno se spremam na još jednu 
avanturu prema indoneziji.

jedna je od naših najvažnijih uloga je osigurati sigurnost pacijenata
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Belupo KluB

lanci opsKrBe postaju sve KompleKsniji te svaKi iZaZov treBa na vrijeme prepoZnati i spriječiti da ne Bi 
negativno utjecali na uspješnost ostaliH seKtora Belupa, ali i same kompanije

kao koprivničanka, nakon završetka pri-
rodoslovno-matematičke gimnazije svo-
je školovanje nastavila sam u zagrebu na 
prehrambeno-biotehnološkom fakultetu, 
studij biotehnologije, smjer bioprocesno 
inženjerstvo. tijekom studija istinski sam 
se pronašla u području biokemije, mikro-
biologije, biokemijskom inženjerstvu i te-
meljnim inženjerskim disciplinama, kako 
u teorijskom tako i u praktičnom aspektu. 
nakon završetka studija usavršavanje sam 
nastavila u vindiji d.d. u varaždinu na pozi-
ciji tehnologa u proizvodnji. 
rad u farmaceutskoj industriji privlačio me 
još od studentskih dana, kao i želja da se 
vratim u svoju koprivnicu. Grad uz koji me 
vežu obitelj i prijatelji, opuštanje uz više-
satne šetnje, rolanje i biciklizam u prirodi, 
njegovanje i prenošenje kulturnih običaja 
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izazovi, osobni rast i profesionalni razvoj 
čine moj život smislenijim i bogatijim

naše domovine plesom u Folklornom an-
samblu koprivnica, s kojim sam proputova-
la mnogo zemalja od europe do amerike. 
osobna želja da radim u belupu i živim u ko-
privnici san je koji sada svakodnevno živim 
i ostvarujem.
radim u sektoru nabave gdje sam prije 
mjesec dana završila pripravnički staž. 
zadaci i odgovornosti s kojima se svakod-
nevno susrećem su primjena načela dobre 
proizvođačke, laboratorijske i distribucij-
ske prakse, zaprimanje i obrada naloga 
za nabavu laboratorijskog pribora i kemi-
kalija, zaprimanje i obrada zahtjevnica za 
nabavu api-a, ipi-a, poluproizvoda i goto-
vih proizvoda, pregovaranje s proizvođa-
čima/ dobavljačima s ciljem ostvarivanja 
povoljnih uvjeta, prikupljanje i kontrola 
proizvodne dokumentacije sirovina koje 

sukladno očekivanim budućim tržišnim 
prilikama. uz sve navedene formalne i ne-
formalne barijere, ipak uspijevamo biti flek-
sibilna i brzo prilagodljiva kompanija unutar 
koje se pravovremeno anticipiraju nadola-
zeći tržišni trendovi, što u konačnici rezulti-
ra uspješnim plasmanom ciljanih proizvoda.
sve to ne bi bilo moguće bez kompeten-
tnog i kvalitetnog kadra koji svojim zna-
njem i iskustvom iz različitih područja sva-
kim danom ispunjava sve veće zahtjeve 
tržišta i najzaslužniji je za brze prilagodbe 
promjenama tržišnih prilika. svakako, to 
sve ne bi bilo moguće bez velike podrške 
u svim segmentima poslovanja koju kon-
stantno imamo od belupa. 
B koja je osnovna strategija razvoja Far-
mavite na bosanskohercegovačkom trži-
štu?
osnovna strategija Farmavite u trenut-
nim tržišnim okolnostima jest povećanje 
prihoda od prodaje vlastitih lijekova ubr-
zanim procesom registracije lijekova nove 
generacije, otvaranje drugih izvoznih trži-
šta, uslužnu proizvodnju i jačanje sinergije 
marketinga i prodaje u cilju boljeg pozici-
oniranja na domaćem i ino tržištima.  os-
novna strategija vezano za veledrogerijsku 
prodaju lijekova svih ostalih proizvođača u 
trenutnim tržišnim okolnostima jest nasta-
vak i povećanje selektivne veledrogerijske 
prodaje isplativih specifičnih programa te 
napuštanje neprofitabilnih programa i ne-
racionalne utrke na distributerskom tržištu. 
B posao koji obavljate vrlo je dinamičan i 
pun izazova. koliko ima odricanja, a koliko 
zadovoljstva?
posao koji obavljam ispunjen je konstan-
tnim izazovima i zahtijeva veliku dozu kre-
ativnosti, energije, znanja i odricanja kako 
bi se uspješno obavljao. vrlo je važan za 
kompaniju i nosi veliku odgovornost. sve 
zajedno ga čini vrlo dinamičnim. mogu slo-
bodno reći da sam se profesionalno pro-
našao u poslu kojeg obavljam, što mi daje 
energiju da prebrodim i poteškoće s kojima 
se povremeno susrećem.
B planovi za budućnost i gdje se vidite za 
10 godina?
moji planovi vezano za profesionalnu ka-
rijeru vežu se za Farmavitu i belupo. s ob-
zirom na to da kompanija ima konstantan 
rast očekujem da moj osobni rast i razvoj 
prati rast i razvoj Farmavite. naravno da 
očekujem da uz nova iskustva u idućim go-
dinama ispunim svoje ambicije i dalje na-
predujem u svojoj profesionalnoj karijeri. 
priliku za nova znanja i iskustva vidim u 
otvaranju drugih izvoznih tržišta, pa i po-
stojećih u sklopu cijele grupacije. 
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psiHoloGiJa poslovanJa

SaMoPoMoĆ

čovjeK moŽe Biti sretan i BeZ neKog dramatičnog rješenja 
vaŽnog proBlema ili radiKalne promijene svoga Života. i male 
promjene veseLe
Pripremio: dr. Ivo Belan
brojni psiholozi, psihijatri i psihoterapeuti 
sproveli su zadnje vrijeme niz znanstvenih 
testiranja s ciljem da otkriju što može ljudi-
ma najviše pomoći da se razvesele, raspo-
lože. ispitivači kažu da kada ljudi osjećaju 
da su lošije nego što su se osjećali godinu 
prije, onda im to može biti izazov za sreću. 
oni savjetuju ljudima da razmisle o vreme-
nu par godina unaprijed, o vremenu kada 
ipak postoje šanse da će se ponovno steći 
“tlo pod nogama”, životno uporište. ti psi-
holozi nude još nekoliko savjeta kad je u 
pitanju sreća:

Što pridonosi osjećaju sreće?
spavanje. zvuči malo dosadno, ali ispiti-
vanje obavljeno prije par godina pokazalo 
je da je umor jedan od dva glavna razloga 
zbog kojeg su ljudi loše neraspoloženi na 
poslu (drugi je jako kratki rokovi radnih za-
dataka).

do sreće ne mora voditi 
trnoviti put, postoje i prečaci

nih proslava, domjenaka, tuluma itd. ono 
što stvarno pomaže su sustavne, planirane 
akcije.
treća ideja je odreći se čega. jedan od prin-
cipa sreće je da čovjek treba uvijek djelova-
ti na način poslije kojeg će se osjećati ona-
ko kako želi. ako osoba djeluje plemenito, 
velikodušno, ako je od pomoći, osjećat će 
se sigurnijom i sretnijom.

nove stvari i izazovi također donose 
sreću
iznenađuje koliko je ta činjenica zaista isti-
nita. studije pokazuju da su ljudi koji čine 
neke, iako male, ali nove stvari, recimo od-
lasci u nove restorane ili u novi muzej, sret-
niji nego oni koji to ne čine.

nema potrebe činiti neke neobične, 
izvanredne stvari
na primjer, popeti se na vrh kilimanđara. 
ako čovjek voli voziti bicikl, neka nauči 
popravljati bicikle. već će mu to priušti-
ti zadovoljstvo. neki započnu pisati svoj 
blog, koji im, zanimljivo, postane glav-
ni izvor sreće. uglavnom, to nešto novo 
mora osobi biti novo i izazovno, ali unutar 
lepeze poslova koje ona voli obavljati – i 
to novo reflektirati njezinu prirodu. Čovjek 
može biti sretan i bez da pronađe neko 
dramatično rješenje važnog problema ili 
da radikalno promijeni svoj život. i male 
promjene vesele.

uzimaju li planirane aktivnosti mnogo 
dodatnog vremena?
mnoge aktivnosti koje preporučuju psi-
holozi, ustvari ne zahtijevaju mnogo vre-
mena, ali ih se čovjek mora pridržavati. 
na primjer, ako se osoba odluči pisati svoj 
dnevnik ili, primjerice, ako je odlučila sva-
kodnevno hodati 20 minuta, onda to mora 
i provoditi. ljudi obično pitaju stručnjake: 
“je li teško ili lako provoditi neki projekt 
sreće?”. stručnjaci odgovaraju: “teško je u 
tome što morate to činiti”.

nabavljam, verifikacija ulaznih faktura, 
istraživanje novih sirovina koje bi se ko-
ristile za buduće razvojne projekte, itd. 
teško je pobrojati svakodnevne aktivno-
sti, jer svaki dan donosi nešto novo i za-
nimljivo.
proces nabave i njegova implementacija 
bitna je za uspješnost naše kompanije, a 
odgovornost, stručnost i predanost zapo-
slenika cijelog sektora pridonosi stvaranju 
visokog povjerenja, kako kod domaćih i 
inozemnih partnera tako i kod svih kolega 
iz drugih sektora s kojima smo svakodnev-
no u interakciji. divno je raditi s kolegama 
koji nesebično dijele svoje dugogodišnje 
stečeno iskustvo i znanje i koji svojom pro-
fesionalnošću i kreativnošću doprinose do-
brobiti i kompanije i njenim iznadprosječ-
nim rezultatima. zaposlenici i timski rad 
su najveća vrijednost svake kompanije, a 
upravo te vrijednosti duboko su usađene 
u belupu.
kao dinamičnoj, komunikativnoj i anali-
tičnoj osobi rad u sektoru nabave najbo-
lje prati moje interese i ambicije. iz ovog 
sektora proizvodnju sada pratim iz drugog 
aspekta koji je jednako važan, izazovan, di-
namičan, nepredvidiv, ali meni karakterno 
privrženiji. 
izazovi i rizici u toj vrsti posla svakodnev-
ni su i težim što bolje upravljati njima. po-
grešno isporučena roba, pogrešne količine, 
nepravovremene isporuke, razlike u cijena-
ma, nepoštovanje ugovornih obveza samo 
su neki od mogućih izazova. lanci opskrbe 
postaju sve kompleksniji, a komunikacija s 
nekim partnerima vrlo otežana. svaki na-
vedeni izazov treba na vrijeme prepozna-
ti i spriječiti, kako ne bi negativno utjecali 
na uspješnost ostalih sektora belupa, ali i 
same kompanije. a izazovi, osobni rast i 
profesionalni razvoj čine moj život smisle-
nijim i bogatijim!

sljedeći način stimuliranja sreće je pridru-
žiti se ili osnovati grupu. svi se stručnja-
ci slažu da su društvene veze ključ sreće. 
međutim, teško je duboko se povezati s 
ljudima samo za vrijeme nekih povreme-
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